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ESENCIA OU EXISTENCIA?ESENCIA OU EXISTENCIA?
O existencialismo proclama coma tese fundamental que non hai unha "esencia humana" ou un que o vaia

determinar de antemán nas súas posibilidades ou existencia real. 
O ser humano é a súa existencia, somos o que en cada momento decidimos ser.  O ser humano é os seus

proxectos, as súas eleccións, os seus actos. 
Estás dacordo?

AS PREGUNTAS DA FILOSOFÍA 
VOLUME II 

A Filosofía nace da admiración e a curiosidade que nos arrastra a cuestinarnos o que, normalmente, asumimos sen máis. 
Non hai nada máis filosófico que as preguntas.  

Continuamos recopilando algunhas das preguntas que nos fixemos nas clases.  
ACEPTAS O CONVITE DE IR MÁIS ALÓ DO QUE ASUMIMOS SEN MÁIS NA NOSAS VIDAS? 

QUE É O TEMPO?
É algo externo a nós, como o espacio; 
ou algo interno, que depende de nós?

Por que  parece que vai máis rápido na madurez que na infancia
É relativo ou absoluto?

Hai distintos "tempos", como así o entendían na antiga Grecia?:
Kronos, ou o tempo cronolóxico e da organización lineal; Kairós,

o tempo do momento ou o tempo histórico que permite
otorgarlle sentido ao inexorable paso do tempo; e Aión, o tempo

eterno, o "eterno retorno", incalculable e circular. 

Qué é a realidade?
Hai unha realidade

independente de nós?
É posible coñecer a "realidade"
ou esta só é unha construcción

mental?

Son posibles as sociedades
sen xerarquíasEncadearíaste a unha máquina de

experiencias que proporcionase todo o
que desexases?

Esta cuestión foi proposta por R. Novick en "Anarquía, Estado e
Utopía": 
"...estaríamos todo o tempo flotando dentro dun tanque, con
electrodos conectados ao cerebro (...) Por suposto, xa no
tanque, vostede non sabería que se atopa alí; vostede pensaría
que todo iso é o que efectivamente está a ocorrer. (...)
Encadearíase vostede?"

 

que é o que nos fai
humanos?

onde están os límites do
humano?

Cales son as ameazas da intelixencia artificial?
 pode converterse a IA nunha ameaza existencial?

Como advirte o filósofo Slavoj Zizek: 
"O verdadeiro peligro non é que as persoas confundan a un

chatbot con unha persoa real; é que comunicarse con os chatbots
fará que as persoas reais falen como chatbots, perdendo todos os

matices e ironías, dicindo obsesivamente só o que cren que
queren dicir"

Por que as mentiras
teñen tanta difusión?

Por que é tan difícil comunicarnos?
Cales son os ruídos que non nos deixan escoitar ás

outras persoas?

Como construímos a nosa identidade?



 O proxecto da revista Opino volve tomar forma. Esta vez, baixo a dirección dun novo equipo de Segundo
Bacharelato, das materias de Debuxo Artístico e de Filosofía-Psicoloxía. Así pois, este número non é orixe, pero si

comezo dun camiño, o da "mestizaxe" de Arte e Filosofía. É xa sabemos da riqueza creativa e dos moitos froitos
das mestizaxes en todos os aspectos da vida humana. 

 Comeza unha colaboración que implica traballo nas clases,  recreos e nas horas libres do día; este traballo é
fundamental e imprescindible: coordinar, organizarse, seleccionar, tomar decisións, editar e estimular a

participación. A experiencia é moi enriquecedora e  implica un compromiso que teño que por de manifesto e
darlle as grazas ao equipo por atreverse e asumir ese traballo, ese esforzo máis aló de programas, notas e da

presión do que significa un Segundo de Bacharelato. 
 Pero proxecto FilosofArte vai máis aló e queremos implicar a todas as materias, alumnado e proferorado do Pino

Manso, pouco a pouco e curso a curso. Neste número, xa colaboran o departamento de Inglés, de Francés,
Matemáticas ou FP, ademais de que moito profesorado fai a súa participación a título persoal. 

  Arte e a Filosofía son “esenciais” na noso crecemento e desenvolvemento como persoas e como sociedade pois,
tanto nun aspecto coma noutro, somos as nosas propias creacións. Temos a nosa “Filosofía” e o noso xeito de

crear e orixinar novos xeitos de vivir, de mirar e de mirarnos, de tratar e tratarnos. Cada unha/un de nós
inaugura, dende o momento que aparece no mundo, novas posibilidades de realizarnos como humanos; pensar

dende aí e cousa moi filosófica e artística. 
 Na revista Opino aparecen os rasgos que caracterizan Arte e Filosofía e as converten en fundamentais na

Educación: 
O cuestionamento, a interrogación constante e insatisfeita.

A mirada, a visión que vai máis aló do que se nos amosa no común, no cotiá.
A admiración polo que nos aparece e descubre incesantemente.

A rebelión ante o que se nos ofrece e “vende” como necesidade e destino.
A incomodidade que nos saca das zonas de confort e das rutinas. 
O des-ocultamento, entrenando novas “visións” e “perspectivas”.

A acción, o movemento incesante que nos invita a “viaxar” e disfrutar do(s) camiño(s)
O pensamento, na rica complexidade de todas as súas facultades. 

O diálogo, a “escoita activa” e a construción de “discursos” compartidos e vivos. 
A liberdade, como apertura e exploración de posibilidades. 

E, en fin, algo tan complicado e fundamental, como é a comunicación. 
 

 O número 1 xa é. Deberiamos pararnos máis a pensar todo o sentido-significado desta frase, a rareza que
implica. Case nada... así que o noso agradecemento a todas as persoas que colaboran para facer real algo así. 

Aquí, pois, a nosa invitación a:
 CuestionArte, MirArte, AdmirArte, RebelArte, IncomodArte, DesocultArte, ActivArte, PensArte, LiberArte,

ComunicArte…e, claro está, EmocionArte porque imos FilosofArte do lindo. 
Pedro 

Departamento Filosofía 
 

Dirección Revista Opino
Coordinación: Laura Barbosa  e Noa  
Deseño artístico:  Blanca García, Raquel González  e Júlia Soares
Redacción: Iván de Sousa , Haizea  , Luana  ,  Diego San Marcial  e Diego Teijeira  
Có asesoramento e axuda dos profes: Pedro e Juanca.

Ilustración de Lucía Gándara



¿Filosofarte?

A cuestión sería: “Filosofarte”?, e iso que ven sendo? Que pintamos (nunca mellor dito) @s de

debuxo nunha revista de filosofía?

A tese diría: a arte é tamén unha forma de coñecemento, na que se pensa a través de imaxes no

canto de a través de conceptos ou ideas. Debuxar é pensar coas mans e, sobre todo, cos ollos. Nas

aulas de debuxo o alumnado aprender a ver o mundo, o que non é senón outra forma de coñecelo,

de pensalo. E acaso non é isto o que se aprende nas clases de filosofía?

Un argumento que se podría esgrimir sería a cada vez maior utilización de formas de organizar o

coñecemento de forma visual: mapas mentais, diagramas, organigramas, liñas de tempo,

infografías, etc.Todas variantes do que ultimamente vense denominando “visual thinking”.

Imaxinemos, por exemplo, a complicación que representaría para un profesor de ciencias naturais

non dispor dunha pizarra onde explicar o ciclo da auga (condensación, precipitación,

evaporación...) mediante un debuxo do mar, as nubes, a choiva...

Ilustración de Ariadna Saura



Pero ademáis, ese “pensar o mundo cos ollos”  tamén nos adestra para desconfiar das ideas

preconcebidas (das propias e das colectivas), dos prexuízos, dos apriorismos. Os debuxantes

exercitámonos constantemente para esquecer os “nomes das cousas”: isto é unha man, isto unha

cabeza..., e observar sen etiquetas liñas, ángulos e medidas. Evitar, así,  caer no engano da

primeira impresión tal e como poden exemplificar as ilustracións das páxinas anteriores: o que, en

principio creíamos figura revélasenos como fondo se nos detemos a observar un instante, e pola

contra, o que creíamos fondo pasa agora ao primer plano.

Outro fenómeno visual que nos prevén incluso contra a nosa propia percepción, é o da pareidolia, é

dicir, interpretar calquera estímulo aleatorio (unha nube, unha mancha na parede, etc) como unha

figura ou forma recoñecible (moi frecuentemente rostros ou corpos humanos). É por iso que nas

nosas aulas axeitamos “xogar” con manchas de cores, escudriñándoas ata atoparlle algún sentido,

algunha imaxe oculta.

Así que, se cadra, non é tan disparatado o de “Filosofarte”, non?

Juanca.

Ilustración s de Carlos Lago



 
Este curso traballamos nas clases 

o  tema da X OLIMPÍADA FILOSÓFICA DE GALICIA :

FRONTEIRAS E XUSTIZA GLOBAL
              O título da proposta leva a que poidamos deternos a argumentar, analizar, debatir e plasmar, a

través de diferentes formatos, cuestións tan fundamentais da nosa actualidade coma:
 
 
 
 

-Poden ser xustas
as fronteiras?

-Un mundo sen
fronteiras, 

sería un 
mundo 

máis xusto?

-Que 
sentido 
teñen as
fronteiras? -Son 

as fronteiras 
as que causan 

as guerras?

Ilustracións de Carla Godoy e Noelia Boente



-Son compatibles os Dereitos Humanos con as
fronteiras?

-Cales son as verdadeiras fronteiras,
 só as físicas?

-Que cambios provocaría a
eliminación de fronteiras na

nosa comprensión do mundo e
do ser humano?

-Cando falamos de
"globalización", 

falamos de 
xustiza global?

Ilustracións de ......, Natalia, David e Nico, .....e Iago Pérez    



 Entrevista a Mercedes Alfaro 
Por Haizea e Luana (2ºBach.B)

 

Haizea:  Bos días, Mercedes. O primeiro que quería
preguntarche e se notas cambios positivos ou negativos dende a
túa entrada no instituto ata o día de hoxe

Mercedes: entrei a este instituto hai 26 anos e ao longo de todo
este tempo si que observei moitos cambios positivos. A miña
incorporación a este centro coincidiu coa chegada ao Pino
Manso da primeira promoción de alumnado da ESO. A partir
deste momento, o profesorado de secundaria atopouse nas
aulas a mozos e mozas cunhas características ás que non estaba
habituado nin fora formado: alumnado con dificultades de
aprendizaxe, con necesidades educativas especiais,
desmotivado, procedente doutros países con descoñecemento
da lingua ou procedente dun sistema educativo diferente. Isto
trouxo consigo a necesidade de cambios para poder dar
resposta á diversidade de alumnado que había nas aulas.
Sinalaría dous cambios por todo o que conlevan consigo:
O primeiro cambio , aínda que pareza pouco importante, foi o
espazo onde se situou a aula de apoio e as características da
mesma. Estaba situada na terceira planta do instituto,
actualmente o departamento de F e Q, , nela había unha mesa
para seis alumnos , unha lousa e un andel. Da súa existencia só
sabían os alumnos e alumnas que asistían á mesma.
Actualmente a aula está situada na primeira planta , xunto aos
cursos de 1º e 2º da ESO. É unha aula espazosa, con dúas lousas,
computadores, cortiza e moitos recursos materiais para ser
utilizados por todo o profesorado do centro.. é dicir, pasou de
ser un espazo escondido a ser un espazo visible para todos.
O segundo cambio foi a modalidade de apoio . Nos primeiros
anos todo o alumnado que mostraba necesidades específicas de
apoio educativo saía da aula para recibir a axuda que
necesitaban. Na actualidade , case todos os apoios realízanse
dentro das aulas (20 sesións das 23 do meu horario son dentro
da aula de referencia) e non van dirixidas, única e
exclusivamente ao alumnado con necesidades, senón a todos os
mozos e mozas que nese momento necesiten axuda. Funciona
como unha sesión con dúas profes dentro da aula na que o meu
traballo diríxese a toda a diversidade do alumnado desa clase,
ademais de suxerir estratexias, materiais ou recursos que
faciliten o proceso de ensino-aprendizaxe a todo o alumnado
dese curso e nesa materia.
Para conseguir este último cambio foi necesario percorrer un
longo camiño cheo de formación, cambio de miradas, traballo
en equipo do profesorado...
Haizea: Que problemáticas ves que haxa agora no instituto en
canto a necesidades ou dificultades educativas especiais?
Mercedes: Observo que nestes últimos cursos hai un aumento
de alumnado con Síndrome de Asperger, con déficit de atención
e hiperactividade e con dislexia. Pero o maior grupo de
necesidades na actualidade englobaríaas dentro de
problemáticas de tipo emocional (deficiente manexo da
frustración, ansiedade ou mala xestión de conflitos, por
exemplo) que afectan a alumnado con e sen dificultades
académicas .

   Mercedes Alfaro debería ocupar sempre un rincón
especial nesta revista, no que corresponde á parte de
Psicoloxía, polo ben que soubo comprender a natureza do
alumnado, o seu cerebro e a súa alma.
Mestra "especial" de Educación Especial. Non atopo
palabras suficientes para agradecer a súa aportación á
Educación. Resalto aparte o seu inestimable apoio ao
departamento de orientación. Legado, esforzo,
disciplina, sensatez, equilibrio, sentimento da xustiza e
paciencia. Deixa unha fundamental pegada na historia
da "aprendizaxe cooperativa". Nunca cesou no seu
empeño por explorar, coñecer e descubrir novas formas
de "chegar" ao noso alumnado. 
   Comezou a súa traxectoria traballando nunha gardería,
para pasar logo a traballar con Xordos, etapa
fundamental no seu desenvolvemento profesional.
Comezou no Porriño ensinando ao alumnado máis
pequeno, no CEIP de Atios. No 1996 dá comezo a súa
andaina na fascinante etapa de secundaria. E aquí
quedou, traballando infatigablemente, ata decembro
deste curso. Vinteseis anos de entrega e enorme cariño
pola súa profesión, poñendo sempre o foco na defensa
dos intereses do noso alumnado.
   O meu desexo é que xuntas/os logremos atopar na nosa
labor docente a felicidade que ela logrou descubrir. Non
cesemos na busca de todo o fermoso e nobre que ten o
ensino. 
Querémoste e botarémoste moito de menos, Merce.

Sofía
Orientadora 



Luana: Que métodos, que ti mesma utilizas, consideras que poden
axudar máis ao alumnado?
Mercedes: Un dos métodos, para min, máis efectivo é a aprendizaxe
cooperativa . Creo que é fundamental que tanto o profesorado como o
alumnado aprendamos a traballar en equipo porque coa
implementación de dinámicas de cohesión nas titorías estamos a dar
resposta a moitas necesidades emocionais do alumnado e,  coa
utilización de estruturas cooperativas para ensinar contidos das
materias, estamos a traballar non só contidos senón tamén moitas
destrezas e habilidades que van ser moi útiles no noso día a día e para
aprender en todas as materias e porque ao aprender a traballar en
equipo ademais de aprender a ser responsables individual e
grupalmente , aprendemos valores como a solidariedade, o respecto ou
a cooperacion.
Outro aspecto importante , é o traballo da metacognición : que, como,
para que, cando… aprendo , é dicir, facer consciente o como realizamos
calquera tarefa para descubrir que podemos mellorar, detectar
dificultades e asi corrixir o noso proceso de aprendizaxe.
Por outra banda ,o uso frecuente de estratexias para que o alumnado
interactúe durante as clases. Isto permite saber como pensa, descubrir
intereses, incrementar o seu nivel de atención, detectar necesidades…
Este feedback é importante para todo o alumnado, pero no caso de
alumnado con necesidades especificas de apoio educativo, é
fundamental.
A todo isto engadiría o uso de distintas vías e recursos para aprender :
uso de organigramas, visionado de vídeos, rutinas de pensamento,
mapas conceptuais…. En resumo , vivimos nunha época en que
dispoñemos de moitos recursos e, grazas á neurociencia, un maior
coñecemento de como aprendemos que melloran o proceso de ensino-
aprendizaxe.
Diego: Estás de acordo co sistema educativo actual?
Mercedes: A verdade é que non. Os cambios lexislativos estanse a
producir en espazos moi curtos de tempo. Aínda non controlamos ben
unha lei e xa se produce un novo cambio . Nin sequera as persoas que
as elaboran cren moito na duración das mesmas. Todas estas
modificacións das leis crean certos desaxustes tanto no profesorado
como nas familias e o alumnado. Neste sentido vai todo tan de présa e
sen unha reflexión profunda, que nin sequera teñen previsto as
necesidades que o novo cambio require. Por exemplo, libros de textos
distintos para que non ocorra o deste curso , estamos a acabar o
primeiro trimestre e , nalgunhas materias, non hai aínda libros que se
axusten á nova lexislación.
Creo que todos os cambios lexislativos deberían ser moi consensuados,
independentemente de ideoloxías políticas, e realizados coa
participación de persoas que estean a pé de aula.
Diego: Algunhas melloras que poida facer o centro para axudar ao
alumnado?
Mercedes: Para seguir avanzando debemos pensar en como estamos a
facer as cousas e que aspectos convén manter e cales modificar, cada
certo tempo, é dicir, facer unha avaliación do noso traballo igual que se
avalía a do alumnado . Ao facer esta reflexión sempre atopamos
aspectos que é conveniente manter porque funcionan ben, outros que
necesitan ser mellorados e outros que temos que cambiar.
Por exemplo , o papel dos titores , para min , é moi importante e a
elección dun bo titor pode mellorar notablemente o funcionamento
dunha titoría. Isto creo que debería terse en conta á hora de asignar as
titorías .

 Outro aspecto para mellorar é a participación do alumnado e das
familias na actividade do centro. A maior participación do
alumnado está a realizarse a través da Xunta de Delegados e o
curso pasado iniciouse a participación dun equipo de mediación. 
En canto ás familias a participación é aínda menor e, que a min me
conste, só no Consello Escolar.
Pero hai unha mellora , relacionada co traballo que eu realicei ao
longo destes anos , que a min gustaríame que nalgún momento se
fixese realidade. Eu lévoma como a miña materia suspensa tras
tentalo ao longo destes 26 anos. É a inclusión do alumnado en
todos os espazos do centro. Nas aulas conseguiuse , tal vez por
respecto ao profesorado ou por cumprir o establecido. Con todo
isto non ocorre noutros espazos do centro nos que o alumnado ten
a liberdade de elixir con quen estar e que facer, dígase o patio ou a
biblioteca, por exemplo. Nisto sodes vós , o alumnado, os que tedes
un papel moi importante, xa que estes alumnos e alumnas non
necesitan que nos acheguemos a falar con eles as persoas adultas,
senón persoas da súa idade coa que compartir intereses,
inquedanzas, gustos… Así que anímovos a que pensedes tamén vós
niso e lembrade sempre que todos e todas temos algo valioso que
achegar aos demais.
Haizea: Cal foi a túa mellor experiencia no instituto?
Mercedes: Unha das miñas mellores experiencias é o cambio de
mirada realizado ao longo destes anos cara ao alumnado con
necesidades específicas de apoio educativo por gran parte do
profesorado . Este cambio de mirada veu acompañado de cambios
metodolóxicos que favorecen a inclusión educativa , principio
educativo para o meu fundamental,tanto a nivel profesional como
persoal.
Para poder realizar este cambio metodolóxico foi necesaria moita
formación por parte de todos en temas moi variados : TICs,
Intelixencia Emocional, Competencias , Circulos restaurativos,
Xestión de conflitos , Aprendizaxe cooperativa … e dedicar moitas
tardes para , entre todose todas, buscar as respostas educativas
máis axustadas ás necesidades de todo o alumnado.
En xeral, todos estes anos no Pino Manso foron para min unha
gran experiencia porque todos os cursos houbo retos novos que era
necesario superar.
Luana: Hai algo para finalizar que queiras dicir para o instituto, ou
unha mensaxe que apareza na revista do teu parte?
Mercedes: Teño que dicirvos que a pesar de levar trinta e tres anos
realizando este traballo , mantiven a ilusión e as ganas de facelo o
mellor posible, dende os meus comezos ata o de agora, a piques xa
de xubilarme. A especialidade que elixín , o profesorado do IES
Pino Manso que me acompañou ao longo destes anos e a miña
compañeira de departamento, Sofia, tiveron moito que ver nisto.
Ao profesorado teño que agradecerlles a confianza que puxeron en
min, o respecto que sempre tiveron polo que realizaba, o apoiar as
miñas decisións , o valorar o meu traballo, aínda que algunhas
veces os avances non eran os esperados … e a Sofia por todo o
anterior e por facerme sentir acompañada , pola vitalidade
transmitida, por formar equipo comigo, pola súa mirada sempre
positiva das cousas e das persoas… 
Foi moi grato compartir gran parte da miña vida profesional con
vós. GRAZAS.

Ilustración de Lucía Gándara



SILENCIO
 

Silencio enxordecedor 
ruido silencioso.

Silencios enxordecedores,
ruidos silenciosos.
Non hai nada peor

que ese silencio,
ese que me deixa sen oido,

sen oído, sí, pero ainda peor,
ese que me deixa baleira,

baleira coma un ceo sen estrelas,
coma se non tivese alma,

coma se de súpeto
todo se marchara. 

 
 

Noelia Boente Varela, 
1ª Bach B 

Ilustración de Noé Pérez



Vida
Para mí vivir contigo es algo similar

a estar contigo
si muero sin estarlo, no moriré

porque no habré vivido
 

De nombre República y de apellido Revolución
diste un portazo en mi casa (mi vida)

y te volviste okupa en mi corazón
tres libros, dos flores, una canción

tres besos, dos caricias, se acabó la función
 

Dibuja en mi espalda, una melodía con tu dedo
la octava sinfonía, si recorro tu cuello

en un acto tan hipnótico tú te entregas y yo me entrego
somos como dos prehistóricos que están

descubriendo el fuego
 

Nicolás Antela, 2º Bach A

Ilustración de Noa Castaño



Porque las cosas cambian.
Hay un sentimiento arrebatador que me destruye cada uno de los vasos sanguíneos de mi
mente que siento al entender eso, que las cosas cambian.
No se mantienen en su estado más perfecto intemporalmente y temo algún día ser
consecuencia de ese cambio y dejar de ser perfecta para ti. Los colores dejan de vivir y las
amenazas de la lluvia inundan mis ojos al entender que tu también cambias.
Y no porque quieras sino porque las cosas cambian, y es así.
Pero el estado de subconsciencia en el que soy consciente de que tus labios articulan
palabras dedicadas a mis oídos y tus ojos me observan dejando de ser una simple e
indefinida figura en un fondo, ese momento en el que mantenemos la inconsciencia pero del
exterior que nos rodea porque, de todos modos no nos interesa, y los minutos pasan y las
horas corren y solo nos rodea esa sensación que buscamos el uno del otro del uno y del
otro que no cambia. ¿Está también sujeto a cambio ese estado en tu percepción de mí, de
nosotros? ¿O, inmortal como las marcas en mi cuerpo cuidadosamente situadas por ti, no
muere? ¿O cambia porque las cosas tienen que cambiar?
Le tengo pánico al cambio porque si todo cambia ¿Dónde queda la estabilidad? ¿Dónde
queda la sensación de poder volver a algo seguro siempre que te pierdas en un plano que
no te pertenece? El cambio es inevitable, pero ¿Y sí cambiar significa perderme a mí misma?
¿Lo tomo o lo dejo?
Al final del día cuando cambie al llegar la noche, ¿Mantendremos esta actitud de
cambiarnos sin olvidarnos o es ese el objetivo del cambio?
¿Es olvidar parte del proceso? Porque si es así el cambio no me importa, no me importa el
orden giratorio de la tierra, tampoco cuando se hace de noche, solo me importa permanecer
inmortal ante tus besos, los que me salvan de derramarme en la tierra y posar mi corazón en
el musgo que, si no tu, lo abrazará sin desprecio.
Las cosas cambian.
Pero yo cambiaría el mundo para no cambiar por ti.

Melanie Martins Portela, 2º Bach B



É difícil reflexionar sobre nós mesmos e coñecernos porque sempre é máis fácil buscar
defectos nos demais. Para crecer como persoas e ser felices é necesario o autocoñecemento.

 O amor de alguén maduro é propio de quen quere estar cunha persoa porque se sente
cómodo con ela, non porque a necesite nin dependa de ela.

Os seres humanos temos o mal costume de non apreciar o que temos e de querer o que non
está ao noso alcance. Para ser feliz hai que valorar o que se ten e non dar tanta importancia ao
que non se ten.

Quen ten obxectivos realistas na vida e algo polo que loitar, está tan motivado que é capaz de
superar os grandes obstáculos que pode atopar ao longo da súa vida.

Dióxenes de Sinope, un dos pensadores gregos máis aclamados, déixanos esta curiosa
reflexión:  "O mellor amigo do home é o can". 

Gústame esta frase de Voltaire: "Se queres saber quen te controla, mira quen é a persoa á que
non tes permitido criticar" 

Pode ser moi cómodo vivir a vida sen pararnos a pensar no que estamos a facer, só vivir a vida
ao minuto, pero isto pode chegar a ser algo que  non nos beneficie se non reflexionamos de
cando en vez, sobre todo cando nos atopamos con situacións problemáticas. 

Non filosofar e tratar de atopar respostas sobre o que está a suceder ao noso redor é como ter
os ollos vendados. É vivir unha mentira.

 Hai que ter unha mentalidade flexible porque, se non, sempre cometeremos os mesmos
erros.

 Durante o noso desenvolvemento, os axentes educativos deron pouca importancia á
aprendizaxe dos xestos, á comunicación non verbal; sen embargo, estas constitúen un
elemento fundamental  na comunicación humana.

As túas accións determinan quen es, non as túas palabras. 

"REFLEXIÓNS"
Por Luana

-
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 A cuestión da liberdade

Estando neste mundo no que só coñecemos o
que nos ensinaron, nunca poderemos saber se
realmente somos libres ou non. Para nós,
claramente somos libres, pero imaxina que os
homes de Matrix intentan que todos saiamos do
noso mundo, estaría a liberdade ahí fóra? Nunca
o poderemos saber.
Eu creo que no mundo pode haber moitos
mundos que sexan reais e estar en Matrix é ter
a mesma liberdade que estar no mundo real, se
ti queres estar alí.
Se ti non o elixes, xa non sería liberdade. Por
exemplo, Neo, escolleu entre dúas pastillas pero
considero que era unha decisión moi dificil
como para tomala tan rápido. El non sabía que
ía pasar despois desa eleccion e estando en
Matrix xa non o deixaron sair. Eu creo que en
Matrix non son realmente libres porque unha
vez que entraban, xa non  lles deixaban
marchar.
En relación coa cuestión de se nós somos
realmente libres, non o creo nin creo que nunca
chegue a pasar porque con internet, coa política
ou coa prensa, nunca somos libres. Estannos
controlando dende todos os puntos, aínda que
nós nos consideremos libres porque na nosa
rutina non vemos ningún indicio de
aprisionamiento. Co móbil, saben en calquera
momento onde estamos; coa política inténtanos
persuadir; coa prensa conseguen que nos
creamos todo o que nos dín…
 Iso é ser libres? Eu creo que non.

A cuestión da realidade e da verdade 

Hai un conflito entre a realidade e a verdade en
Matrix xa que hai como dous mundos. O
primeiro, que é o que parece o mundo “real”
que é donde vive Neo e o segundo, que é donde
levan a Neo, que sería Matrix, para eles, a
verdadeira realidade.
Nun video, que vimos o outro día en clase,
falaban de Descartes e nos daba una pregunta
clave: Qué é a realidade?. A verdade é que
nunca o saberemos porque vivimos nun mundo
“pechado” sen ter a oportunidade de saír del. 
Tamén atopamos esta cuesitón no mito da
caverna de Platón, onde os prisioneiros crían
que onde vivían eles, a caverna, era a realidade,
pois era o único que viran na súa vida e, sen
embargo, cando saíron, déronse conta que
había un mundo fóra que realmente era o real.
Iso mesmo pode pasárnos aos humanos en
calquera momento. Eu pregúntome moitas
veces se realmente este mundo é o único real
porque pode haber moitos máis con outros
habitantes parecidos a nós.
Eu pregúntome se de verdade estamos todos os
seres humanos nunha especie de simulación e
hai un mundo real fóra como lle pasa a Neo,
que o sacan ao mundo de Matrix. Tampouco
sabría se querría saír afora. De feito, vín unha
mini-serie, “Sigue respirando” cunha gran
metáfora na que non sabías se o que estaba
vivindo a protagonista era real ou non porque
había unha especie de dous mundos, eu creo
que podería ser moi parecida a Matrix pero
noutro sentido.

 E, por certo, qué pastilla elixirías? 

Eu  teño moi claro que elixiría a pastilla azul porque estou moi cómoda neste mundo aínda que
sexa unha mentira. Antes de saír deste mundo e aterrizar no que se ve como a “realidade”,
quédome aquí, que non quero acabar en Matrix, pasaríao moi mal porque ese mundo non me
gusta e ,para mín, o que vivo cada día neste mundo, é o que considero a realidade, ata que algo
me faga pensar o contrario.

Matrix
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antisocial -sociopatía-, pero tamén hai quen pensa que en verdade non tiña ningunha enfermidade
mental e só o finxía para librarse do cárcere. Xogan con esta confusión dende o principio da historia,
cando ao internalo fala co director e este lle explica que está alí para ser vixilado e descubrir se en
realidade ten problemas mentais ou non.
 McMurphy entón, tratando de explicar os seus actos, solta algo na liña de “Tiña 15 pero parecía de 35 e
me dixo que tiña 18, así que creo que me entende, ningún home podería resistirse, é natureza
humana”. No momento no que vin a escena eu pensei que claramente McMurphy sí pertencía ao
psiquiatrico, pois pareceume que a súa falta de empatía era unha clara sinal desas que lera nun libro
sobre perfiles de abusadores e manipuladores. 
 Sen embargo, recordei a época: o filme é de 1976, baseado nun libro de 1962 que ten como tempo
externo o ‘63. Así que hai dúas posibilidades: A cultura de violación e o patriarcado na súa maior
expresión arcaica ou un sociópata.
  O tempo nótase moito no seu tratamento da sexualidade, o sexismo está ligado a este con
profundidade. Empezando por isto, a condición de protagonista como delincuente sexual e a
normalidade coa que se trata, caracterizándoo sobre todo como alguén descarado e cautivador como se
non fora un criminal. Sempre poden ser rasgos de sociópata, pero a narrativa e un dos debates
principais da historia -Que se considera estar “tolo” e que non?- dinos o contrario, presentándonos a
McMurphy case sempre como alguén sano mentalmente e racional, excusando os seus delitos como
desexo masculino normal. 
 A sexualidade masculina é vista como natural, estandarizando os comportamentos depravados
mantidos; que, aínda que obsoletos e anticuados, seguen sendo comúns hoxe en día.
Seguindo este camiño, está o gran escándalo cando Billy disponse a perder a virxinidade cara o final.
Todo ese aspecto da trama resultoume como escoitar unha conversa de dez minutos con mozos
adolescentes, nunca agradable. Os pacientes montan moito alboroto, unha festa, e din mentras cousas
tremendamente repulsivas, adoptando unha actitude moi misóxina e dañina. 

One flew over the cuckoo's
nest e empatizar cun
maltratador
Alguien voló sobre el nido del cuco (1975) é una película con
moi pouco argumento para as máis de dúas horas que
dura. Isto permite centrarse nos personaxes, en vez de
na acción. Coñecémolos en profundidade, pois son o
máis vistoso e interesante do largometraxe, un estudo
vintage sobre as súas persoas, comportamentos e valores. 
Os personaxes nos que máis se centra a acción son Billy
Bibbit, que ten tartamudez e unha autoestima
terriblemente baixa, autolesiónase e termina por acabar
coa súa vida; e McMurphy, o protagonista. Chega ao
psiquiátrico tras apostas e varios intentos de violación,
incluindo “manter relacións sexuais”(sen meternos en
detalles sobre consentemento, dinámicas de poder ou se
realmente foi outra violación ou non) cunha nena de 15
anos. Hai quen dí que tiña trastorno de personalidade Ilustración de Julia Soares
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 Este sexismo está moi latente nas dúas horas e trece minutos que dura a produción, reflexo
da sociedade dos 60. Hai unha longa lista de problemas de este tipo alí presentes, entre os
que está McMurphy como conxunto. Sumado ao antes xa mencionado, todas as actividades
polas que pretende facer socialmente aceptables aos demais personaxes son estereotipos de
aficións típicas “masculinas”; pesca, xogos de apostas, mulleres…
 A min o que máis me molestou é o tratamento dos personaxes femininos: ou son enimigas (a
doctora Ratched) e aparecen totalmente antagónicas ou son vistas como diversión, un
xoguete, algo que non tomar enserio de verdade, quedando reducidas ao papel da bruxa ou
da puta. Sen porfundidade psicolóxica e como meras compañeiras, axudantes ou
impedimentos para o desarroio dos personaxes masculinos. Quería Candy realmente
acostarse con Billy? Ou aceptou pola posición de poder e control que McMurphy exercía
sobre ela, encerrada nunha planta psiquiátrica rodeada de homes mentalmente inestables
(vimos a McMurphy ter arranques de ira) e sen autoridades para estableces límites (vimos
tamén aos internados destrozar o piso)? En verdade non importa, é un personaxe secundario
empregado para chegar ao climax da historia, o suicidio de Billy e a lobotomía de
McMurphy.
 O autor da novela é un home; os guinistas e productores, homes. É unha película dende a
perspectiva masculina para un público masculino. Pensada para facer reflexionar sobre a
cordura e o maltrato cara os enfermos, na que se espera que empatices co protagonista e o
seu tráxico final. 
 É una producción que conta con cinco premios Oscar e sete Globos de Oro. Está claro que
conseguiu o seu cometido, emocionar e chegar a o espectador. Pregúntome entón como veu
o resto de poboación a película e que pensou. “Pobre McMurphy, tivo un final que non
merecía, tan tráxico que imos ignorar a opresión sistemática á metade da poboación
reflexada nesta obra de arte e centrarnos no tratamento que recibe unha persoa que resulta
unha amenaza. Imos ter empatía só polo agresor e olvidar as víctimas, que non son tan
importantes”?
 Non quero nin por un momento minimizar o que sufrían as persoas con enfermedades
mentais nesa época e o inhumano que resulta unha lobotomía. Aínda hoxe en día hai moitos
problemas con como se trata á xente cando está internada neste tipo de centros. A falta de
empatía, coidado e respeto básico mínimo cara persoas en momentos tan vulnerables é moi
común. Isto é un problema sobre o que se debe alzar a voz.
 Con todo, non creo que esta obra o consiga, perdéndose ao protagonista no camiño dos
estereotipos, demasiado ruidosos para escoitar o verdadeiro trasfondo dunha historia
importante e que merece ser escoitada.



¿Que quería transmitir?

Fight Club é unha película de culto que foi analizada dende varias perspectivas. Neste caso,

centrarémonos no seu aspecto filosófico, explorando as ideas e conceptos que subxacen na

trama da película. É unha película complexa e provocativa.

A través da súa crítica ao consumismo e da súa exploración da identidade e violencia,

desafíanos a cuestionar as nosas propias crenzas e valores. A película suxire que a rebelión

contra a sociedade de consumo non pode ser simplemente unha cuestión de estilo de vida ou

consumo de produtos alternativos. Require un cambio máis profundo e radical na nosa forma

de pensar e relacionarnos cos demais e co mundo en xeral.

En Fight Club presentase unha crítica ao consumismo e á sociedade de consumo na que vivimos.

A película suxire que o estilo de vida que nos impoñen as grandes corporacións e a publicidade

lévanos a ter unha existencia baleira e sen sentido. O personaxe principal, interpretado por

Edward Norton, séntese alienado e desconectado da súa vida, o que o leva a buscar un xeito de

rebelarse contra este sistema opresor. Neste contexto xurdiu o “Fight Club”, un grupo

clandestino no que os homes reúnense para loitar entre eles.

A violencia convértese na forma de evasión, unha forma de sentirse vivo e de buscar sentido a

unha vida que parece carecer deste. A filosofía que subxace a esta práctica é a idea de que a dor

e a violencia poden ser liberadoras e transformadoras. Non obstante, a medida que avanza a

trama, vaise revelando que o personaxe principal ten un trastorno de personalidade múltiple,

que cuestiona a validez das súas accións e pensamentos. Isto leva a reflexionar sobre a natureza

da identidade e da individualidade. Somos quen pensamos que somos realmente? Que tan

profundamente influenciado estamos polo noso medio ambiente e as expectativas sociais?

Preguntas máis difíciles de responder do que parecen en realidade.

Fight Club

Hugo Alonso



A parella, na realidade, despois dunha vida de sacrificio e por todo o que
pasaron, vin que faleceron nun accidente de coche xuntos no ano 2015.
Unha gran leccion da película é que con esforzo todo se consegue pero que se
necesita o apoio dalguén ao teu redor , para Nash, foi a súa muller, que a pesar de
todo quedouse con el. 

Parménides e Nash
 

O filósofo Parménides de Elea, que demos no primeiro tema de filosofía, di unha frase moi
curiosa que é : “So o ser é, a nada non é” e eu creo que nesta película pódese falar moito disto. Se
so o ser é, ¿Como podemos afirmar que Nash vía algo que non era, que era una alucinación del ?
Porque se as persoas que el vía, non eran reais, segundo o pensamento de Parménides non as
podía ver porque non eran “nada”, entón eu penso que en sí, as persoas “son” na súa cabeza e
entón el as trae ao seu mundo na realidade. Se pensamos moito todos os dias nunha cousa ao
final a acabamos crendo e Nash, coa esquizofrenia, pensaba que vía alguén (polas fantasías)
eacabou véndoas de verdade, pasando da súa mente á realidade, por iso el non podía distinguir o
real do imaxinario, porque o que para o seu entorno era algo de mentira, para el representaba a
súa realidade.

Conspiración ou realidade?

Aquí eu me plánteo se realmente a nena e o
adulto que vía Nash realmente si existian e as
persoas si que as podían ver pero preferiron
crer que o “loco” era el e non realmente todos
eles. Ao mellor todas as persoas do seu entorno
eran representantes da URSS ( por poñer un
exemplo) e querían facelo pasar por tolo para
que non desvelara que si ian a explotar unha
bomba.
Tamén pode haber outro camiño que é o que
máis creo eu. E se en verdade todos miraban a
Charles e a nena pero para non crer que estaban
“locos” lle dicían que non as vían? Pode resultar
pouco crible que todo o mundo padecera de
esquizofrenia pero ao mellor estaban formando
parte dun experimento , onde algunhas persoas
(psicoanalistas) meteron a Charles e a nena
pouco a pouco na vida de Nash e do seu entorno
para ver como eran de manipulables. E ao final
o único que non foi manipulable foi Nash, que
era o único que podía ver a realidade.

Haizea Fernández Petrerena 2Bach B
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Nela, vese como a protagonista xa no principio da
serie empeza a sufrir acoso ata que capítulos mais
tarde se acaba suicidando e deixa 13 cintas nas que
explica as razóns as cales lle llevaron a ese extremo,
fanas chegar  a aquelas persoas que forman parte
dalgúns dos motivos os cales a levaron a quitarse a
vida.
Ademáis do suicidio e a depresión, nas temporadas
seguintes refléxase episodios de acoso e bullying
hacia unha persoa que non se relaciona cos demais ,
reflexando así tamén outros problemas que se sufren
na adolescencia. 

Por trece razones

Esta serie faiche reflexionar tamén como as veces as persoas que sufren en silencio intentan
pedir axuda de outras formas  e aínda así non a reciben. Móstrache  a realidade que viven as
persoas que sufren alguns dos problemas mencionados e incluso outros e o dificil que é
sufrilos. 

 

A serie trata temas moi presentes
no día a día dos adolescentes e dos
cales non se adoitan falar por ser
temas tabú na sociedade como por
exeplo, a depresión, autoestima,
acoso...
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A película comeza cuns nenos naufragando nunha illa deserta. Pronto todos comezan a asumir roles bastante
importantes e Ralph decide ser o xefe.

Nun principio todo vai relativamente ben. Sen embargo, este ten que aturar a sua vez a Jack, un neno que desafía
continuamente a súa autoridade. Nun principio ambolos dous se levan moi ben, sen embargo, pronto comezan a
ter moitos conflictos derivados deste afán desafiante. Chega un punto que Jack decide comezar a actuar pola súa
conta e no proceso leváse a meirande parte dos nenos, que comezan a seguilo só a el.
Co paso do tempo, o bando de Ralph comeza a debilitarse, pois o bando do Jack é moito máis territorial e
quédase cada vez con máis terreo del.
Finalmente e tras varias baixas o bando de Jack resulta gañador e manda eliminar a Ralph chegando a perseguilo
por toda a floresta ata que finalmente os atopa uns misioneros que tiñan o obxectivo de rescatar aos nenos
perdidos.

De tal forma que Ralph e Jack son o Ying e o Yang, o blanco e o negro, o día e a noite. Son oposiocións.

Na película, na miña opinión, só existen as regras no mandato de Ralph mentres que con Jack so hay códigos. A
principal diferencia reside en que a regras son ‘’fixas’’ e  ‘ꞌestables’’ e non buscan un beneficio individual mentres
que os códigos son moito máis variables e cambian en base do parecer do xefe.

A moral é a parte da filosofía que xuzga as persoas clasificando os actos en bos ou en malos sen puntos
intermedios.

Nesta película no meu parecer só hai tonos brancos e negros e é por iso que non é verdadeiramente realista pois o
bo (Ralph) faino todo perfecto mentres que o malo (Jack) comete todos os fallos, é por iso que un dos aspectos
máis destacados na película son estos dous personaxes porque son o Ying e o Yang da moralidade.

 Hai outro personaxe verdadeiramente clave da obra e ese é Piggy. Nun primeiro instante era un mais do grupo
do que se burlaban continuamente pola súa condición física. Máis tarde é un dos poucos que permanece fiel a
Ralph ata a súa morte por culpa de Jack.

Nesta película existen 2 obxetos claramente diferenciados: A caracola, que é un dos obxetos máis importantes e
que nun principio ten unha gran importancia, co paso do tempo esta caracola,que axuda a reflexar o turno da
palabra,perde importancia ata o punto que é destruida. Tanto Piggy como a caracola desaparecen a vez pois na
miña opinión reflexan o mesmo IGUALDADE. Se Piggy vivira ata o final da obra podería ter a oportunidade de
convertirse nun verdadeiro líder que xunto con Ralph axudarían a crear unha mellor convivencia.

O outro elemento é unha cabeza de porco que dende un principio atemoriza a todos os nenos, sen embargo
considérana o obxeto perfecto para manter lonxe ao monstruo, a cabeza de cerdo amosa como son os seres
humáns: temerosos e ao mesmo tempo curiosos de todo canto temen.

O señor das moscas
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O SEÑOR DAS MOSCAS: ORGANIZACIÓN SOCIAL, SÍMBOLO DA BESTA E PODER
 Laura Saeta

    O filósofo suizo Jean-Jacques Rousseau afirma que o ser humano é bo e que é a sociedade a que o corrompe,
pero no caso que nos mostra William Golding, na súa obra "O señor das moscas" , podemos ver que as cousas non
son tan simples. 
    Cando chegan nun primeiro momento a illa os nenos escollen a Ralph coma líder de maneira democrática, o
cal,  axudado por Piggy,  pon en marcha unha serie de proxectos para tratar de ser rescatados e facer más cómodo
o seu tempo na illa; isto require a axuda de todos,  polo que distribúense diversas funcións e queda establecida
unha especie de sociedade medianamente civilizada. Sen embargo, as motivacións individuais corrompen este
primeiro ideal e os problemas non tardan en aparecer. 
    Un dos nenos maiores, Jack, crea un grupo de cazadores independiente ao do primeiro intento dunha
sociedade civilizada para un fin en concreto, neste caso o de cazar e proveer comida, pero se deixa levar por estas
satisfaccións inmediatas e olvídase do obxectivo principal: manter o lume vivo como unha señal de auxilio para
poder ser rescatados. Este grupo é creado a través da camaradería entre iguais e o sentido de pertenza que lles
provocaba aos nenos formar parte dun grupo exclusivo afastado do primeiro. 
    Jack utiliza o medo a un inimigo descoñecido,  como é o monstruo da illa ou a besta como tamén se lle chama,
para manter ao seu equipo unido, o máis seguro é que este monstruo en realidade non existira pero todos os
nenos pensaban que si e iso facíao real. Ao ter un 
inimigo común é máis fácil que persoas que non formen parte dun mesmo grupo olviden as súas diferencias en
favor de colaborar entre sí para vencer a este inimigo descoñecido. Este é un recurso moi utilizado na política
tanto de antaño coma actual. 
    Pero, ¿Qué ocorre con aqueles que non se unen ao grupo? Neste caso entra en xogo o poder represivo, é dicir, o
uso da violencia co fin de someter a outros ante unha vontade absoluta. O filósofo  francés Michel Foucault fala
sobre estas  e explica moi ben o papel do poder : “O poder non é unha cousa, senon unha relación. As relacións de poder
implican un discurso, un sistema de ideas, o cal fai posible a resistencia. Onde hai poder, hai resistencia ” 
    En resumen, isto quere dicir que o poder non é manexado por unha soa institución, está en todos nós e ocurre
en todas as direccións. Mentras que Jack e o seu grupo adoptan prácticas propias dun sistema totalitario; Ralph,
Piggy e o grupo dos pequenos permanecen como unha resistencia aínda que tamén perdan apoios cara o bando
contrario. 
    Foucault tamén fala do poder disciplinario, cuxo fin é a normalización, é dicir, elaborar unha norma. Pero
neste particular caso nunha illa sen adultos nin leis, ¿Cál é a norma?, ¿Quén decide o que está ben e o que está
mal? A norma é aquelo que a maioría dicta como unha verdade, nun principio a norma é permanecer xuntos e
colaborar ata lograr ser rescatados pero a medida que Jack gaña adeptos, isto cambia. Isto pódese observar
perfectamente coa morte de Simon, agora todos actuan como salvaxes, terminaron coa vida dun neno -dun
compañeiro- e non hai ningún tipo de repercusión nin social, nin moral; porque agora iso é a normalidade.
    Chegados a este punto da historia podemos observar como a concepción da natureza humana pola que se
decanta o autor é a do filósofo inglés Thomas Hobbes, quen, no seu libro Leviatán, afirma que o home é malo por
natureza e que necesita dunha sociedade e dunha figura autoritaria que o regule. 
     Os seres humanos (no relato nenos, polo cal é aínda máis impactante de ver algunhas das atrocidades que levan
a cabo e como van perdendo a inocencia propia da infancia) atópanse sen ningún tipo de regulación polo que
deixanse levar polos seus instintos máis básicos e isto da lugar a unha total anarquía. “A besta somos só nós” dixo
Simon durante a película, e non estaba moi lonxe da verdade xa que logo foi asasinado polos mesmos que nalgún
momento considerou compañeiros. 
     Pero isto non é unha verdade absoluta, revisando a Rousseau como antítese, poderíamos preguntarnos: ¿Eran
malos todos os nenos da illa? A resposta é simple, non o eran. Deixáronse levar por un sistema que os encaminaba
cara a destrucción; significa entón que os nenos eran bos por natureza pero foi o sistema ao que estaban
sometidos o que rematou por corrompelos.
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Reflexión sobre Black
Mirror

Unha das cousas que menos me gusta cando
vexo un episodio dunha serie, película ou
outro contenido é non poder velos ou ter que
velos de mala gana. Isto poucas veces me pasa
e ademais  levaba moito tempo sen sentir esa
sensación mesturada de rabia e noxo.

Comezo así este traballo, porque o outro día o
noso profesor de psicoloxía deunos un
capítulo desta espectacular serie que se
chama Black mirror que me fixo sentir todo o
que dicía antes, e non só o experimentei,
senón que tamén o vivín porque é así a
sociedade actual á que pode chegar. Non me
gusta dicir que o ser humano sexa unha nota
pero é certo, é algo que non podo negar
porque nos guste ou non sempre nos estamos
comparando coas notas dos exames, ou cos
seguidores que temos nas redes sociais e
mesmo ter que competir cos nosos mellores
amigos e compañeiros por un título que
defina o noso futuro.

O que máis me fixo pensar nesta serie é que nun mundo no que somos unha mera nota, xa sexa
polo que somos, polo que facemos e sen dúbida por como pensamos, bueno esto último a
metades  pois neste capitulo puidose ver  os dous grupos de persoas diferentes: os de pouca nota
pero libres de pensar ante a moita xente que só a quere xa que o único que lles vai producir é
unha satisfacción por ser conocidos que á hora da verdade non serve para nada xa que no
momento no que fagas unha acción negativa esa nota pode ir ao carallo. Pois todo isto fíxome
reflexionar sobre un sentimento moi importante, a envexa, para min este sentimento pora unha
sociedade é un dos peores  que pode haber porque pode provocar pelexas entre persoas
descoñecidas ou incluso pelexas entre irmáns, como se puido comprobar na serie.

Esta serie non só permitiume reflexionar sobre temas que teñen que ver cos sentimentos, senón
tamén sobre temas relacionados co futuro. Aínda que poida parecer estraño dende o meu punto
de vista, estamos moito máis preto da situación que se presenta na serie do que todos pensamos,
xa que o mundo dixital é cada vez máis importante nas nosas vidas, está a ocupar máis tempo
(dependendo da persoa), e aparecen máis casos de cambios de pensamento dunha persoa con só
ver un vídeo por exemplo. Todo isto faime pensar e facerme varias preguntas. Como se chega a
esa situación? Canto de realade hai? Paga a pena vivir así? Vouche contar todas estas preguntas
dende a miña opinión persoal.

 



Iván De Sousa Bargiela 2º bach B 
 

Falaba antes de que esta serie producíame
sentimentos que poucas veces sentín vendo
series e películas, pero é que a miña cabeza fai
esta pregunta automaticamente. Cando
cheguemos a esta situación, cantas persoas
non poderán facer unha vida esperada? o
Como se chega a esta situación?  Esta
situación, véxoa moito máis preto do que
pensaba porque coa chegada do 5G e todas
estas novas tecnoloxías pasarán a formar
parte do único que queda de total liberdade,
como é durmir,
bueno e moitas cousas que fas na nosa rutina
diaria, a parte doutro tema que me preocupa é
a sociedade actual na que vivimos porque aos
máis novos cada vez é máis importante subir
historias todo o día para amosar o que fan e
querer 

manter eses me gusta e seguidores antes de
axudar aos seus pais, coidar dos seus amigos e
mesmo ter máis respecto polas persoas que xa
teñen unha vida acomodada (persoas adultas).
Outra cuestión a desenvolver tamén pode estar
relacionada co tema desenvolvido
anteriormente. A realidade que se presenta
nesta serie non é unha realidade ficticia, é unha
realidade onde xa están implantadas algunhas
ideas para desenvolver no mundo real, como os
coches eléctricos e as críticas entre persoas,
incluso os pagos móbiles, esta é a situación que
dá un sentimento de medo porque isto está
máis preto do que todos pensamos. 



Marie-Sophie Germain, naceu en París o 1 de abril de 1776,considerada un icono do movemento
feminista xa que dedicabase ao campo das Matemáticas nun momento no que, o ámbito
científico, aún existía unha estricta discriminación sexual.

 
Proviña dunha rica familia de comerciantes liberais e reformistas. Sophie Germain creceu no
medio da Revolución Francesa, ideais que marcan as súas futuras eleccións.

 
Con 13 anos cuando leu sobre a morte de Arquímedes sentiuse tan atraída polas matemáticas que
estudou traballos científicos como los de Euler e Newton. Foi grazas a o seu amor pola lectura
que, máis tarde, descubre os seus principais influencias matemáticas e filosóficas.

 
Asignáronlle un tutor privado para estudar. A pesar disto, Sophie Germain non estaba
satisfeita, deseaba ir á Universidad, que estaba prohibida para as mulleres. Polo tanto,
decidiu inscribirse na Escola Politécncia co nome masculino de Antoine-August Le Blanc. Só
desta maneira tivo a oportunidade de estudar de forma independente e sen asistir nin ser
descuberta durante todo o tempo que durou. Lagrange, nese momento profesor na Escuela
Politécnica, quedou tan impresionado pola habilidade do alumno pediu coñecerlle e Sophie
Germain tivo que revelar a súa verdadeira identidade.
Máis alá da prohibición da escuela sobre o estudo das mulleres, a animou a continuar os seus
estudos. Baixo a súa guía, Sophie Germain dedicouse ao estudo das matemáticas máis
avanzadas, en particular da teoría de números e o último teorema de Fermat.

 
Posteriormente, no ano 1804 iniciou unha relación epistolar con Carl Gauss, todavía
usando o seudónimo masculino, para profundizar sus estudios da teoría de números.
También se dedicou ás vibracions das superficies elásticas e, coa axuda de Lagrange,
obtuvo a solución correcta a varios problemas. Tamén escribiu sobre filosofía. 

Morreu de cáncer aos 55 años, en 1831. Desafortunadamente, debido ao illamento en el que
indudablemente traballaba Sophie, principalmente por ser muller, o seu notable traballo foi
ignorado durante case dos séculos.

Sophie
Germain

 

 Natalia Márquez Álvarez 1º Bac A

https://matematicasdesdecero.com/matematicos-destacados/leonhard-euler/
https://matematicasdesdecero.com/matematicos-destacados/isaac-newton/
https://matematicasdesdecero.com/matematicos-destacados/leonhard-euler/
https://matematicasdesdecero.com/matematicos-destacados/leonhard-euler/
https://matematicasdesdecero.com/matematicos-destacados/isaac-newton/


conversa
con

Hipatia

   
   K- Bos días Hipatia, encantada de falar
contigo. Para comezar, creo que sería
interesante coñecer os teus orixes, paréceche? 
   H- Claro, encantda.
   K-¿De onde és?
  H-Son de Alexandría, Exipto, arredor do ano
370, daquela non levábamos as contas coma
agora.
   K- E, sobre os teus pais?
O meu pai foi discípulo de Teón e  foi un ilustre
matemático do Museo de Alexandría, ademais
dun  notable astrónomo.
   K- Como influíu a túa formación matemática
na túa filosofía?
  H- A miña formación matemática foi moi
importante para a miña filosofía, porque  foron
unha ferramenta esencial para comprender a
natureza e a realidade. 
Polo tanto, esfórzome por integrar os meus
coñecementos matemáticos na miña docencia e
por miña filosofía.
   K- Que papel xogas na comunidade científica
e filosófica de Alexandría?
   H- Creo que son  unha figura importante na
comunidade científica e filosófica de
Alexandría, onde ensino e poido escribir sobre
diferentes temas, como matemáticas,
astronomía e filosofía. 

   K- Como ves a relación entre a ciencia e a
relixión?
   H- Na miña opinión, a ciencia e a relixión
son dous aspectos diferentes da vida humana,
e penso  que a verdade científica non debe ser
oprimida pola relixión.
   K- Cal é a túa opinión sobre o papel de
muller na sociedade?
   H- Eu defendo a igualdade de homes e
mulleres e penso que a educación e o
coñecemento deben  estar a disposición de 
 todos, independentemente do seu sexo.
   K- Cales son as túas principais crenzas
filosóficas?
  H- A miña filosofía está baseada no
neoplatonismo, e creo  na unidade do
universo e na inmortalidade dá alma humana.
   K- Que impacto cres que terá a túa vida e
obra na historia da filosofía e da ciencia?
   H- Espero ter un gran impacto na historia
da filosofía e da ciencia, como exemplo dunha  
das primeiras mulleres en ocupar un papel
destacado nestas disciplinas e por defender a  
liberdade e  igualdade intelectual de homes e
mulleres.
   K- Moitas grazas, Hipatia, foi un grande
placer falar contigo e asegúroche que así foi.  

Ilustración de  Julia Soares

Por Kenia 
1ºBach.C



    Mary Wollstonecraft naceu en Londres, Inglaterra, en 1759. Foi a segunda filla dunha familia de
sete irmáns e tivo unha infancia difícil debido aos problemas financieiros do seu pai e a falta de
educación formal para as mulleres desa época. Sen embargo, a pesar das dificultades,
Wollstonecraft logrou educarse de forma autodidacta e comenzou a escribir dende nova.

   En 1792, publicou a sua obra máis famosa, Vindicación dos dereitos da muller, na que argumentaba
que as mulleres non eran inferiores aos homes, se non que a súa falta de educación e
oportunidades as mantiñan subordinadas. Wollstonecraft argumentaba que as mulleres deberían
ter acceso a educación e as mismas oportunidades que os homes para desenvolver as súas
capacidades e contribuir ao ben común.

   Ademáis do seu traballo como escritora, Mary foi unha activista política e social, involucrándose
en debates sobre a abolición da escravitude, a reforma da lei matrimonial e a educación infantil.
Tamén tivo unha vida persoal complicada, enfrentando o abandono e a traición de varios homes,
incluido o pai da sua filla, o filósofo e escritor William Godwin.

   Wollstonecraft faleceu en 1797, aos 38 anos, debido a complicacións relacionadas co parto da súa
segunda filla. Aínda que o seu traballo foi criticado na súa época, foi ampiamente recoñecido
como unha precursora do movemento feminista, e o seu legado inspirou a xeneracións de
mulleres que loitan pola igualdade de xénero e o recoñecemento dos dereitos das mulleres.

   Resumido, Mary Wollstonecraft foi unha figura clave na loita pola igualdade de xénero e os
dereitos das mulleres. A súa obra Vindicación de los derechos de la mujer é unha das primeras e máis
influíntes obras feministas da historia. O seu legado inspirou a mulleres de todo o mundo a loitar
pola igualdade e a xustiza.

Mary
Wollstonecraft

Na aurora do feminismo 
Por Yael Briceño



DIOTIMA

DIOTI

Diotima foi unha sacerdotisa do deus Apolo
que chegou a Atenas no 440 a.C. para liberar a
polis dunha posible praga. Alí coñeceu a
Sócrates. As súas ideas sobre o amor acabaron
xerando o concepto de amor platónico, que en
termos filosóficos non é como o que chegou
aos nosos días. Diotima afirma que o amor
non é fermoso nin feo, nin rico nin pobre,
senón un ser intermedio. O amor tamén está,
como ensina Diotima a Sócrates, entre a
sabedoría e a ignorancia.

Non sabemos se foi un personaxe real, pero si sabemos que a súa existencia deu lugar a
múltiples debates, xa que os propios historiadores non están de acordo. Non dispoñemos de
datos biográficos sobre ela e apenas hai información máis aló do Banquete de Platón, onde se
expoñen as súas ideas sobre o amor. Os que defenden a súa existencia aproveitan que todos os
personaxes que aparecen nos diálogos de Platón eran de carne e óso.

Principalmente, Diotima ensinoulle ao filósofo a ver a beleza das persoas máis aló da aparencia
física. O amor no que cre vai máis alá das aparencias e mesmo nos invita a namorarnos da nosa
propia existencia e do mundo que nos rodea. Ese amor era un camiño para o coñecemento, e esa
foi a razón pola que Sócrates quería que a sacerdotisa fose a súa mentora naquelas cuestións que
ata entón descoñecía.

Outras teorías sobre este filósofo sosteñen que Diotima é en realidade Aspasia de Mileto (470 a.
C.), coñecida por loitar para ser tratada como un home no campo intelectual. Esta desigualdade
é o principal motivo da dificultade á hora de rastrexar a pegada de pensadoras, científicas ou
mulleres que destacaron nalgún outro ámbito da Antigüidade, outra razón era que as mulleres
tamén apenas tiñan acceso ao coñecemento.
Aspasia era unha muller fascinante, moi intelixente, e estamos seguros de que existiu e hai
datos biográficos. Non era unha nobre ateniense casada, confinada na súa casa e dedicada ao
coidado do fogar e á educación dos fillos. Se o fose, probablemente non saberiamos nada desta
muller. Lonxe dese modelo, que nos deixaron os pitagóricos, Aspasia pertencía a un grupo de
mulleres que eran, de feito, as únicas mulleres verdadeiramente libres da Atenas clásica: as
hetairas, prostitutas "de alto nivel", as hetairas podían saír libremente ou participar en
banquetes xunto aos homes.
Aspasia, estaba casada con Pericles, o político e orador máis recoñecido do Século de Ouro
ateniense.
Aspasia era logográfica, o nome dado aos escritores que compoñen discursos para que os lean
outros falantes.

Luana e Haizea 2º Bach B



Alumnado de Psicoloxía de 2° e de Filosofía de
1° de Bacharelato comezamos este curso co 
 proxecto 
"Grupo de Coidado". 
      Comezamos coas primeiras actividades nas
aulas de Primeiro da ESO. Entrenamos a
MIRADA, a EMPATÍA e, en fin, 
o COIDADO. 
Foi unha experiencia enriquecedora para
todas/os nós e para o alumnado da ESO co que
traballamos. A intención e continuar e facer
que este grupo creza cada vez máis, curso a
curso.
Queremos facer do noso centro un lugar
SEGURO para todas/os, sexamos como
sexamos, pensemos como pensemos, vistamos
como vistamos ou queramos como queramos.
 Queres unirte? 

Sara Bugarín, Noelia Boente, 
Esther García, Juan Barciela,

Nicolás Punzón, Blanca García,
 Laura Barbosa, Luana Moreno,

Haizea Fernández, Yanira Rodríguez,
Daniela Pérez, Natalia Márquez,
Lucas Pacheco, Olalla Ferreira,
Melanie Martíns, Lucía Marín, 

Alicia Cortés,  Iván de Sousa, 
Diego Teijeira, e Diego San Marcial. 

 
 
 



Alejandra, Raquel, Mencía, Gael, Ariadna, Marwa, Omaima e Nicole
 

Grupo Mediación
 Curso 22/23

Voluntariedade
Flexibilidade
Confidencialidade
Imparcialidade

QUE É A  MEDIACIÓN?  
É unha técnica que pretende crear un clima de diálogo entre as partes que teñen un conflito co  fin de
que poidan atopar, de común acordo, as fórmulas necesarias para resolver dito conflito da forma que
resulte máis satisfactoria para todos/as.
As características principais da mediación son:

     Os departamentos de Orientación e de Filosofía puxemos en marcha, durante o curso pasado, o
Programa "Mediación Entre Iguais no Pino Manso". Este ano continuamos coa formación do
alumnado da materia de Filosofía no nivel de cuarto da ESO, na que colaboraron alumnas de Psicoloxía
de Segundo de Bacharelato. 
   Que pretendemos con este proxecto?
     ·Facer visibles os conflitos que aparecen agochados.
     ·Facer ao alumnado partícioe activo na resolución do seu conflito: buscando axudar, recoñecendo e
expresando o que lle está a pasar, afrontando de xeito positivo as distintas situacións problemáticas
     ·Facilitar a participación directa do alumnado no proceso da resolución de conflito.
     ·Compartir a responsabilidade da resolución de conflitos co alumnado e non deixala unicamente em
mans do profesorado. 
     ·Resolución pacífica de conflitos.

 
 





MARIA CASARÈS
 

Lꞌannée dernière a été le centenaire dꞌune merveilleuse actrice galicienne, très célébre et considerée
par les Français lꞌune de ses meilleures actrices: Maria Casares.

Actrice adorée par les Français, elle est dꞌorigine espagnole. Elle est néeen 1922 à La Corogne en
Galice. Elle est connue par ses performances remarquables au théâtre et au cinéma, ainsi que par son
engagement politique.

Son père a été lꞌun des ministres de Manuel Azaña pendant la SecondeRépublique. En 1936, quand elle
avait 14 ans, elle a dû sꞌexiler en France à cause du coup d’état de Franco.

Après avoir étudié du théâtre à Paris, Casarès a commencé sa carrière en jouantdans des productions
classiques et contemporaines. Elle sꞌestrapidement fait un nom dans le théâtre français, en
remportant plusieurs prix pour ses performances.

Maria a eu une carrière réussie au cinéma, en apparaissant dans de nombreux films français et
internationaux. Son interprétation de la mort dans lefilm dꞋOrson Welles "The Trial" est considérée
comme lꞌun de ses rôles les plus mémorables.

Casarès a maintenu une vie privée discrète. Maria Casarès rencontre Albert Camus en 1944. Ils
commencent une relation amoureuse. Elle a joué un rôle important dans l'œuvre de Camus, et elle a
inspiré plusieurs de ses piècesde théâtre. Elle a travaillé avec Camus sur de nombreux projets, comme
le film “LꞋEtranger” et la pièce de théâtre “Caligula”. Leur relation acontinué jusqu'à la mort de Camus
en 1960. Après, elle sꞌest mariée avec l'écrivain et critique dꞌart français André Schlesser et a eu une
fille,Pascale.

María Casares était une femme qui a laissé une marque indélébile sur le monde du théâtre et du
cinéma français. Elle est décédée en 1996 à l'âge de 74ans.

 
      Français  Seconde  (4ºESO)

 



IS SOCIAL MEDIA A THREAT?
Even though social media is an important part of our daily lives, sometimes they can be a
threat. Everybody knows that we can socialise on social media and we can spend our free time
on it, but I think that not all the people must be on it.
From my point of view, one problem of social media is that there isn't any privacy. For
instance, there are children exposed to all types of unknown people, people who may use fake
identities to deceive them. Also, there are many people that can have access to your personal
information, location, people you are in contact with, etc.
In addition, some people, especially kids, are losing some social skills that are necessary for our
lives and, in this case, also for their growth.
In conclusion, I think that social media can be positive in some cases but it can be negative in
others. Maybe the Internet should restrict the access to some people, especially kids.
Juan Ferreiro López, 1Bach B

Are video games harmful?
Lately, a lot of people have been worried about their kids because of the time they spend
playing video games instead of going out or playing outdoors with their friends. We totally
understand that point of view, but we also think that they might be wrong.
In our opinion, video games can be a great way to make new friends from all parts of the
world
and, because of that, you can also practice other languages to communicate with the other
players or even learn things about other countries and cultures.
Besides, we believe that video games could be really good to improve your reaction skills and
even your concentration due to the type of challenges you have to face: when you are in a
survival game, you have to pay a lot of attention and obey the instructions quickly; and when
you fail, you need to think about other strategies that could help you.
In conclusion, we think that most people don’t like video games because they don’t truly know
how many things you can learn from them.
Carmela Alonso García & Carla Rodríguez Ramírez, 1Bach A

The problem in
the virtual world

Are smartphones invading our lives?
It is true that smartphones or other similar devices are important and very useful in our lives,
but we think this type of technology has been influencing our lives too much lately.
For instance, have you ever thought about what living without smartphones would be like? I
don’t think anyone could live this way. This simple fact only proves how much smartphones
influence our lives nowadays.
Another example is that these devices are a great distraction for us, students, due to the many
games and applications they have. This grabs our attention and doesn’t let us concentrate on
the tasks we have to do.
In our opinion, smartphones are a very useful object and a learning tool, but only if we use
them responsibly.

Sara Bugarín & Laura Gómez 1Bach C



   Todos nalgún momento da nosa vida nos vimos na dúbida de se a nosa vida e real ou é unha simulación e se
somos os verdadeiros donos do noso destino. É algo normal, temos a capacidade de reflexionar e pensar en
numerosas posibilidades sobre a nosa percepción da vida, somos diferentes, os únicos que non pensan só en
sobrevivir e van máis alá.

   Constantemente estamos recibindo estímulos, cos cales interactuamos e dannos unha sensación de vida,
pero temos o deber de cuestionar estes pensamentos, e mirar todo o abanico de posibilidades, aínda que
sexan opcións pouco viables e haxa xente que as chame “teorías conspiranoicas”. Como por exemplo na
película Matrix, onde a través dunha conexión entre unha máquina e o teu cerebro trasládante hacia un
mundo que contén unha serie de similitudes que poden facerte pensar que o que ves é real, enganándonos.
Pero, se en vez de estar na Matrix, estamos durmindo? Sabemos perfectamente como é estar nun soño, o
noso cerebro recrea a realidade ao milimetro e, ás veces, levantámonos confundidos, e pensando que o que
soñaches pasou, pero a verdade é que non. Polo que, é posible que esteamos nunha especie de coma ou soño
longo que vai recreando unha vida mentras ti descansas relaxadamente? Pois é unha opción, sen embargo, se
comezas a pensar nestas cousas podes chegar a ter ideas que só van a perxudicarte e frustarte porque atopar
a resposta a isto non vai ser unha tarea fácil. 

   Outro tema que dá para pensar é o noso destino, ese determinismo que explícanos que as cousas suceden
de modo necesario, inevitablemente, e que cada resultado provén dunha causa. O lóxico é que pensemos que
nós somos os donos do noso destino. Somos os encargados de tomar decisións que abren e pechan portas e
nos dirixen hacia un camiño condicionado, que debido ás nosas eleccións tomará un xiro ou outro. Non hai
que pensar que só as grandes accións cambian o noso futuro, tamén hai que ter en conta ás pequeñas, estas
poden producir o famoso efecto mariposa: “un pequeno aleteo dunha mariposa pode causar un tornado na
outra punta do planeta”. Non obstante, e se pensamos que o destino está escrito? Este é outro punto de vista,
e fagas o que fagas, todos os camiños levaránche ao mesmo lugar. Esta afirmación quítalle a emoción á vida,
imaxína que intentes algo con todas as túas ganas pero que nunca o consigas porque así o quere o destino, e
aínda peor, se puideras saber o que te depara o futuro isto sería un gran problema, xa que a nosa estancia
aquí non tería sentido, sería coma un spoiler, e moita xente perdería as ganas de vivir se ese futuro non é o
que desexan.

   Sexa o que sexa, tanto para a realidade como para o destino, contamos cunha arma moi importante, a
ignorancia, esta fai que nos despreocupemos das cousas e que non teñan un gran impacto en nós e así evitar
sobrepensar e causar un estrés interior cunha pregunta que non saberemos a súa resposta, ou si?

A REALIDADE E O
DESTINO

Nicolás Punzón Carnicero. 1°Bach. A

Ilustración de Alma Berguño



As portas a un novo mundo

   Onte, unha serie de alumnos/as de 2 de Bacharelato, visitamos ao alumnado de FP de informática
(Formación profesional) para coñecer de primeira man o traballo que están levando a cabo nas aulas e
que nos ensinaran unha parte do instituto non tan coñecida para moitas de nós. Queremos ensinarvos o
labor tan importante que están a facer nas súas aulas para que poidades abrir as portas a un novo
mundo.

  Cando estabamos a falar con eles, o profesor, que é  mestre de informática, comentounos a
problemática da dixitalización nas aulas, que entorpecía a ensinanza ao implicar unha madurez que case
ninguén tén. Quen é capaz de estar 6 horas na aula cun ordenador diante e non facer un uso incorrecto
nalgún momento? A maioría dos presentes afirmaron que non eran capaces.

   A raíz da crise do Coronavirus, a sociedade viuse obrigada a dixitalizar a educación para facer clases
online, porque toda a poboación estaba confinada en época escolar, o cal implicou que as clases foran por
videochamada e o alumnado tivera que entregar todos os seus traballos pola famosa Aula virtual. Este
cambio aportou ideas novidosas como puideron ser: a inmediata transmisión de información, unha
maior comunicación de alumnado-profesorado en calquera momento,  unha aprendizaxe máis
interactiva... Pero tamén tivo consecuencias negativas como o mal uso dos ordenadores ou un menor
rendemento académico porque o alumnado pode desviar a súa atención cara outros temas máis 
 facilmente, ao non ter un control da súa actividade dixital.

  Cando entramos nesa aula,  sentímonos como se estiveramos nun mundo aparte. Eles comentáronnos
todos os arranxos que fixeron durante estes nove meses e simplemente foi alucinante. Comentáronnos
que estiveron arranxando os ordenadores do instituto que non funcionaban e que logo os ían  poñer en
marcha. A parte dos arranxos, que ían ser utilizados  polo profesorado, tamén recolleron unha
PlayStation 3 que era dun home que a tiña en moi malas condicións pero non houbo solución, xa que nos
dixeron que a tiña que ver un experto porque estaba chea de nicotina por dentro. Contáronnos una
anécdota onde a principio de curso, a un neno se lle rompera a súa Playstation e que en lugar de ir ao
servizo técnico a reparalo, como seguramente fai moita xente, o arranxaron na clase eles mesmos. Isto
só demostra o gran traballo que está levando a cabo o alumnado de FP, que son moi bos no que fan. 
   
   Na actualidade, o alumnado de FP está disposto a recoller calquera dispositivo electrónico, xa sexan
ordenadores,móviles, consolas, impresoras... 

   Se ti tes algo que non funciona, antes de tiralo, infórmate porque pode que lles interese recollelo e
intentar arranxalo como mostra do seu traballo.

   Antes de tirar o que non vale, recíclao! Hoxe en día os distribuidores teñen a obriga de recoller todos os
produtos electrónicos obsoletos e se non, podes doalo ou levalo ao punto limpo.

   Non tires nada sen pensar antes nunha alternativa!



   Algunha vez pensaches en por qué hai que renovar o móvil que tes?

   Moitas veces temos a necesidade de cambiar obxetos mesmo pola presión social, algo invisible que vai guiando e creando esa
necesidade de ter algo novo.
Nós,  como sociedade, tamén temos a culpa por clasificar a persoas por ter un dispositivo “máis barato” que o  noso . Estamos
afeitos a consumir aínda que non o necesitemos, porque aquelo que se nos estropea, a causa do tempo ou calquera razón, en vez
de intentar arranxalo, o que soemos facer é renovalo, relegando o antigo a un caixón onde o máis seguro é que se quede ahí por
moitos anos, en vez de doalo ou vendelo. 

   Todo isto se débese,en gran parte, á obsolescencia programada,  que consiste en limitar a vida útil dos dispositivos electrónicos,
chegando a durar entre 2-3 anos en vez de 5-6 anos, e  co obxetivo de que aos poucos anos de compralos, teñamos que mercar
outro porque a reparación é imposible ou  é máis custosa que outro dispositivo novo . Esta limitación da vida útil  faise mediante
actualizacións no software, que poden mellorar moitas cousas na actualización e cómpre actualizalo, pero esa mesma que
mellora moitas características empeora outras, e poden aumentar o consumo de batería, facer que teñan menos rendimento, con
isto, ir máis lento nos menús e aplicacións, ter problemas coas aplicacións e o final deixar o soporte para o dispositivo e non
actualizalo máis, non interesa que teñan longa duración e bó rendimento. Aquilo que non se desgasta non é bó para os negocios.

   Respecto ao de reparar os dispositivos, isto é unha iniciativa que cambiou nestes últimos anos, por que actualmente nalgúns
países, obligan as empresas a facilitar as pezas para reparar ese dispositivos electrónicos. Por exemplo, na Unión Europea, entrou  
en vigor en Abril de 2021 esa lei para todos os fabricantes europeos. 

   Cando un usuario ten un ordenador ou un dispositivo electrónico e quere cambialo, non debería levalo ao contenedor cercano
da súa casa, debería levarse ao banco de reciclaxe (punto limpo) e alí eles poderán probar a arranxalo no caso de que estea
estragado;  ou reutilizar todo ou algúns compoñentes del para outro dispositivo,  e así ir reducindo a contaminación. 

   Un 25% dos dispositivos acaba de volta no mercado tras o seu reacondicionamento, o 10% é reciclado apropiadamente e un
último 5% é conservado polos seus propietarios. Do outro 60% nunca mais se sabe. A sociedade debería mentalizarse do
perxudicial que é este sistema capitalista onde tiramos todo sen pensar nunha primeira solución. Ademais, todos os
compoñentes electrónicos levan moitos materiais e mineraís e para conseguilos os mineiros teñen que traballar nas minas en
malas condicións . Non somos conscientes de onde saen todos os materiais do noso teléfono, ordenador e demais dispositivos.
Co uso da reciclaxe podemos aproveitar máis materiais e evitar contaminar máis da conta. 

A cara oculta da
tecnoloxía

Yoel Alonso e Bryan Almúster 1 FPB

Ilustración: Marta Romero
 



Antes que nada, a que nos estamos a referir exactamente co término saúde mental? Creedes que ten o
mesmo peso a saúde mental ca física? Deberíamos tratar as enfermidades psicolóxicas do mesmo
xeito cas físicas? 
Eu quero falar un pouco dende a miña perspectiva sobre este tema e explicar algunhas cuestións
como as citadas anteriormente. 
A saúde mental inclúe o noso benestar emocional, psicolóxico e social. Afecta á forma en que
pensamos, sentimos e actuamos cando enfrontamos a vida. Tamén axuda a determinar como
manexamos o estrés, como nos relacionamos cos demais e como tomamos decisións.
As enfermidades mentais son afeccións que impactan os pensamentos, sentimentos, estados de
ánimo e comportamentos. Poden ser ocasionais ou duradeiras (crónicas). Poden afectar á capacidade
de relacionarse cos demais e funcionar cada día. Algunhas das máis comúns son ansiedade,
depresión, TCA… 
O número de persoas diagnosticadas cunha enfermidade mental aumentou considerablemente desde
a aparición do COVID e da cuarentena. Si que é verdade que hoxe en día estáselle dando máis voz á
saúde mental en xeral e que xa non é un tema tabú como antes. Eu creo que foi necesario o cambio.
Na sociedade está normalizado ir ao dentista, tamén se rompes un pé que che axuden, por que non ía
estalo acudir a un psicólogo ou a un psiquiatra se son ao igual ca o dentista, médicos. 
(A diferencia entre psicólogo e psiquiatra é que o psicólogo axúdache falando, guiándote e dándote
consellos, mentres que o psiquiatra é o que te medica cuando non es capaz de saír só con
psicoterapia.) 
Non é a primeira vez que escoito persoas dicir “a saúde mental está sobre valorada”, “as enfermidades
mentais non son tan graves coma as físicas”, “ a depresión non é unha enfermidade” ou incluso “agora
a saúde mental está de moda, antes non había diso e todos estaban perfectamente”. Respecto á última
frase, penso que as enfermidades psicolóxicas existiron toda a vida, só que antes as persoas non
falaban diso, nin lle daban tanta importancia, non é que sexa unha moda é que é un tema importante
e se lle deu a importancia necesaria. 
Unha persona non sabe o que é ata que o vive. E é moi duro vivir unha enfermidade mental ou
convivir cunha persoa que o padeza. Tamén é difícil entender a alguén que estea pasando por algún
trastorno, pero nunca debemos xulgar e tampouco restarlle importancia a esas preocupacións ou
problemas que sufra esa persoa. 
Pedir axuda non é malo, é de valentes e de persoas fortes que queren seguir adiante. O primeiro paso
para recuperarse dunha circunstancia é admitir que estás mal. É moi difícil ao principio pero o peor
que se pode facer é pecharse nun mesmo, porque ao final sempre vas cargando cunha mochila enriba
que un non merece. De todo se sae pero é necesario darse tempo. 

O BENESTAR PSICOLÓXICO DUNHA
PERSOA NON É UN

CAPRICHO NIN UNHA MODA: É UNHA
NECESIDADE Á QUE SE LLE DEBE DE

DAR PRIORIDADE
 

Noelia Boente Varela 1º BACH B

Ilustración: Alba Iglesias/Hugo Rocha
 



"O meu caderno"
por

 Lilibeth Sayuri 
1°Bach. A 

 



Cómo son los animales y cómo dibujarlos con lápices de colores 
 Ai Akikusa

Perspectiva : 50 modelos para empezar 
 Lise Herzog

Boligrafismo 
Matt Rota

Lettering creativo y caligrafía moderna  Ejercicios para
principiantes 

 Andrea Balconi

Libros de Anatomía artística 
 Michel Lauricella

Anatomía artística 8 : los pliegues de la ropa.
Anatomía artística 7: cuerpos musculados.

Anatomía artística 3 . El esqueleto
Anatomía artística 2 Cómo dibujar el cuerpo humano de forma esquemática 

Anatomía artística 4 . Grasas y pliegues de la piel

Handlettering. El gran libro de los elementos decorativos 
 Annika, Frau 

Imos Filosofarte  coas novidades da 
Biblioteca do Pino Manso 

www.bibliotecapinomanso.blogspot.com

 

Rakugaki : cómo potenciar tu imaginación a través del dibujo 
Bunpei Yorifuji 

Dibujo, luego Pienso
Javier Royo

Pienso, luego dibujo
Thomas Cathcart e Daniel

Klein
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Filosofía para bípedos sin plumas : un repaso gamberro de
tales de Mileto a Hanna Arendt 

 Daniel Rosende
Queres saber un pouquiño sobre os grandes filósofos da

historia? Queres que alguén cho explica de maneira sinxela?
Recomendmosche este libro sinxelo e divertido.

Paséate polas grandes mentes dos mellores filósofos e filósofas
da historia …. 

Filosofía en la calle : # FiloRetos para la vida cotidiana  
 Eduardo Infante

Deberías contarllo todo a túa parella? Hai que obedecer á autoridade? Son
malas as drogas?  

Algunha vez pensaches nestas preguntas?  Pois
estás “no libro adecuado”...

Eduardo Infante é un profe de filosofía moi divertido que basea as súas
clases neste tipo de preguntas. Co

seu libro chega ata nós o contido desas clases tan peculiares.
Como responderían os filósofos a estas cuestións?; 

Como responderías ti? 
 

Los sentidos 
 Ignacio Morgado

Para mergullarte no fascinante universo da mente humana,
analizando con detalle o mundo dos sentidos:  de que son consciente

en cada momento?
Por que non temos nomes para os miles de olores?

É o mesmo gusto que sabor?
A realidade é tal e como a percibimos?

Estas son algunhas das preguntas ás que o libro intenta dar resposta
 

El error de Descartes
Antonio Damasio

Somos razón ou emoción? Damasio guíache polos carreiros
desta pregunta tan intensa que ocupou aos pensadores máis

brillantes.
Segundo este neurólogo, Descartes estaría equivocado. Pero
en que? Esta é a túa oportunidade de pescudalo e decidir por

ti mesmo.

El libro de la psicología
Ed. Akal

Para adentrarse no mundo da Psicoloxía dun xeito sinxelo pero
sen renunciar a afrontar os complexos problemas desta

disciplina. no libro atoparás diversos recursos como citas,
esquemas ou inxeniosas ilustracións . 

Gran Historia Visual de la Filosofía
Masato Tanaka

Un libro  
O mesmo título dános a pista do
libro: a historia da Filosofía dun

xeito fácil, con imáxenes
comprensibles, frescas e

innovadoras. 

Imos Filosofarte  coas novidades da 
Biblioteca do Pino Manso 

www.bibliotecapinomanso.blogspot.com
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   Todos os anos, nenos e nenas dos campamentos de refuxiados no Sahara (cunha determinada
franxa de idade) teñen a oportunidade de poder pasar o verán cunha familia fóra.

   Así foi como coñecín este verano a Sabrina, unha nena de sete anos que tiven a oportunidade de
ter dous meses na miña casa.

   Era unha decisión moi importante porque aínda que por min axudaría en todo o que puidese é
unha persoa máis que hai que atender e estar pendente. Pero deixando o egoísmo por unha parte,
miña familia e máis eu queríamos darlle unha oportunidade de poder saber o que era estar máis
alá dos campamentos.

   Todo isto ven de moito máis atrás xa que a miña familia ten un vínculo moi forte co Sahara.
Antes de que nacera, trouxeron varios nenos da mesma idade que Sabrina a pasar aquí un verán.
Dous deles, Moha e Lala, debido ao vínculo tan forte que crearon aquí e a problemas de saúde,
estes nenos quedaron aquí. Agora, xa son maiores e teñen a súa vida aquí pero sen esquecerse da
súa familia de alá. Para nós eles son como da nosa familia.

   O feito e que Sabrina, é sobrina do neno que vino fai anos polo que a familia tiña a tranquilidade
de que sabía con que viña. A familia nos coñecía e tivemos a oportunidade de coñecer a Sabrina
por videochamada antes de que chegara. Ela sempre parecía moi ilusionada por vir, sabía os
nomes de memoria e contáballe a súas amigas de nós.

   O primeiro día que chegou, eramos arredor de vinte persoas do concello esperando. Cando
chegaron ela viña sorrindo cunha única mochila no lombo. Ao vela chegar, moitos
emocionámonos. O feito de ver chegar a unha nena que nunca antes vira todo o que estaba ao seu
redor afectounos a moitos.
Fixemos as presentacións e ela agarrounos da man ata ao coche nun xesto de seguridade.
Ese mesmo día ao chegar a casa, sorprendeuse ao ver a piscina, descalzouse e meteu os pés. Ao
principio parecíacontenta pero a medida que pasaba a tarde xa quería falarcos seus pais.

   Cada un dos nenos tivo o seu proceso de adaptación. Ese mesmo día xuntáronse na miña casa
Sabrina, Yusuf, un neno que foi para casa doutromembro da familia;e outra nena saharawi. Eles
quería estar xuntos ese primeiro día, bañáronse na piscina e pasárono moi ben pola tarde. Sen
embargo,pola noite durmiuse chorando no meu colo e non quixo ir para a habitación.

   Os primeiros días foron complicados, ela espertábase e levantábame para ir a desayunar xuntas
pero ao pouco poñíase a chorar. 
Os días seguiron pasandoe ela aínda que chamaba regularmente a súa familia foise adaptando.
Estivemos intentando facer sempre cousas novas para que ela puidérase marchar co maior
número de experiencias posibles. Fomosa praia, a piscina,a Lugo (a unha granxa),a un parque
acuático...

   Pero sen embargo, das cousas que máis desfrutaba era ir ao parque e pasar o día na piscina
xunto todos os meus curmáns pequenos, ademais de Yusuf de quen se fixo moi amiga.

 Con respecto ao idioma, pouco a pouco foi capaz de facerse entender con palabras soltas ou
frases sinxelas. As veces frustábase porque non era capaz de explicarse ben pero tivemosa sorte
de ter quen entendera o idioma e puidera falalo.

  A MIÑA INESQUECIBLE
EXPERIENCIA Por Daniela Pérez

 1º Bach.A



   Algo no que me fixei moito e na xenerosidade que tiña. Cada vez que íamos a comprar cousas
para levar para o Sahara na maleta, ela, antes de coller cousas pra ela, ía separando o que lle
quería coller aos seus pais, irmáns, tías, amigas... O que collía para ela, collía sete máis para
repartir ao chegar de volta. Quería que eles puideran ter o mesmo que a ela lle estaban ofrecendo.

   A despedida eu xa sabía que ía a ser complicada, ela estaba moi ilusionada por volver coa súa
familia e poder contarlle todo o que vivira e ensinar o que traía aínda que cada vez que facía algo
novo non tardaba nin cinco en chamar a súa nai para contarllo ou pasarlle fotos.

   Foi unha experiencia que considero que me fixo aprender moito a ver as cousas dende outro
punto de vista e a valoraro que temos porque hai persoas que están a pasar moitas peores
situación sen ter nin a metade do que nós temos.

   Ademais da aprendizaxe que vivira ela, o recordo que me levo de este verán non o esquecerei. A
miro como a miña irmá e considérome afortunada de poder haber estado ao seu lado mentres ela
vira o mundo fóra dos campamentos por primeira vez.

   Miña familia e máis eu esperamos con moitas ganas o próximo verán para poder volvela ver. O
primeiro día que chegou de volta xa nos chamou e dende ese día falamos por videochamada
regularmente con ela e nos pide que lle ensinemos fotos e vídeos do verán. Aínda que ao principio
custoulle adaptarse agora sempre que falamos con ela repítenos que esta desexando volver a nosa
casa o próximo verán e que non se esquecede nós.

   Lévome comigo o carisma e a sensibilidade de Yusuf e a forte personalidade de Sabrina para
sempre.

Ilustración de Daniela Cano
 



 
 

E se o sentido da vida é buscar o sentido da vida?
Tamara 

Filo

 
 

Que non  che preocupe a incomodidade dos interrogantes;
 preocúpate cando só busques a comodidade das respostas

pocampocar
Filo

 se  as paredes falaran...
Non me entendo

Os sentimentos chéganme fácil e lixeiramente;
Síntome ben minuto un, síntome mal minuto dous;
O sol e a tormenta representan a perfección,
espera, que é a perfección?
a perfección é buscada por min.
Non a atopo, estrésome, asfíxiome;7
por que me afogo, por que choro?
Non me entendo  
                            Luana Moreno 
                                       2ºBach. B

Una persona curiosa, tiene la
oportunidad de explorar los

misterios y maravillas de la vida
a través del estudio y la

comprensión de las reacciones
químicas y principios físicos

 que la sustentan
 Rosa Carballido

 FeQ

 
 

Non agardes que o deporte che dea máis anos de vida;
só dará máis vida aos teus anos

Jota
Ed.Física

 
 

O mundo é d@s que o debuxan
Juanca

Debuxo

 

 
 

Fai historia da tua vida
Aníbal

Antigo profe Historia

 
 

Dixéronme que o meu nome é un ancla. Atrápame.
Porén,  o que me puxeron outres esgotábame, queimaba o meu corazón como unha candela

nun incendio... Lentamente..., mentres todo se destruía ao meu paso....
...por unha vez, sentinme cómode na miña pel...

NOz
Antigue alumne

 
 

Proverbio persa:
"This too shall pass"

Thamara
Inglés 

 
 

Hai décadas as relixións podían ser o opio dos pobos...agora engadíronse os deportes
industrializados, as redes sociais asociais e os videoxogos anestesiantes...

"1984" é real... 
 Xoán 
Galego

Creade soños adecuados ás vosas forzas pero que vos afasten, de cando en
vez, da cómoda zona de confort; isto permitiravos estar moi orgullosos do

mellor amigo que tendes e que nunca vos abandonará: vós mesmos
Rosiña

Directora



NAVEGANDO
Infinitos ocasos y amaneceres
desgranados entre mis dedos

en este puerto seguro.
Con viento a favor, velas desplegadas;

todos a los remos con mar encrespado.
Hoy solo soy en parte la que fui.
Mis bolsillos rebosan de tesoros:

caracolas que guardan voces del pasado,
sonrisas, vivencias…

Las olas, mimosas, solían acariciar
mis huellas de arena.

Ahora la exigente marea me envuelve y arrastra.
Ya es tiempo de soltar amarras,

enterrarme en el mar
y navegar hacia el horizonte.

Marineros, grumetillos, ¡ojalá
nuestras estelas se vuelvan a encontrar!

 
Sonia Domínguez (Profesora lengua)

TOCARTE
(Versión da canción de Jorge Drexler e CTangana)

Xanela ou pasillo?
Café ou bocadillo?
Mirar despaciño
Ver o  pouco siso
Falarche baixiño

Sentir que non vivo
Quererme un pouquiño

Oírme sen ruido
 

Tocarte (x 8 bis)
 

Repentino
Encerro  en frío

Cuando saio
Non te miro
o que vexo

Inmigo
Me transformo

Me reprimo
 

Quero volver  sentirme viva e clara
Encontrarme ben alá onde eu vaia

 
Tocarte (x 8 bis)

 
Olvidouseme ca distancia  e ca desconexión
Esmorecendo ca preguiza e a miña obsesión

Sen preocuparme 
De que isto arde

E se pasa  o momento tamén pasa a emoción
 

Quero asomarme a pantalla  do teu interior
Facer anacos  a tristeza e ter bo humor

e coñecerte
Sen filtro verte

Levarme un like prendido preto do meu corazón
 

Tocarte (x 8 bis)
 

 Mercedes (profe  Hª)
 

DE EVOLUCIONES Y REVOLUCIONES DE
NUESTRA ESPECIE, POR G. SAMSA

 
Y entonces se apagó el sol. 

Los humanos se extinguieron,
 pero las cucarachas aprendimos a escribir.

 
David Pérez

 Profe Lengua 
 

Ilustración de Ana Fernández
 



O son da MISERIA
   Sabedes cal é o son da miseria? 
   Todo o mundo sabe cal é o aspecto da miseria: corpos famélicos, roupa de Segunda man, raída,
remendada con tantos parches que xa non hai onde meter máis. Hoxe en día, é incluso non ter as zapatillas
ou o chándal de marca que teñen os teus colegas da escola , ou o móbil de última xeración. Se che falta o que
os demais teñen nunha sociedade capitalista e consumista sénteste un “miserable”. 
   Pero o son da miseria é outra cousa, é unha pobreza máis profunda, é medrar nunha casa na que no
tellado hai tantos buratos que hai que poñer caldeiros , potas e tixolas para recoller as pingueiras que
esvaran e se meten por debaixo da tella do país, coma intrusas. Cada goteira cae ao chan, se houbo
suficiente tino, dentro do caldeiro, pota ou tixola que a espera. Cada pingueira emite un son diferente,
dependendo do material do que estea feito o recepente que a recibe. Entre todas fan “música”, crean un
ritmo variable, en función da forza da betegada que estea a caer. Esa “música” que forman todas as
pingueiras caendo acompasadamente é o son da miseria. A banda sonora da vida dos que non somos
ninguén. 
   Este son da miséria, faise aínda  máis intenso cando, para poder durmir na cama, sen mollarse, hai que ter
un paraugas aberto e durmir cos pés encollidos. 
   As noites de chuvias moi intensas os “sons da miseria” non permiten coller o sono. Entón, penso. Non
poder durmir permite darlle voltas á cabeza: Poderei algún día deixar de escoitar a banda sonora da
pobreza? 
   Meus pais din que estudando é a única maneira de deixar atrás o son da miseria, por iso “rompen” o corpo
a traballar para que non nos falte comida, nin libros, e por suposto, para arranxar o tellado. 
   Cada vez que paso de curso, escoito “o son da miseria” afastarse, como cando pasa un carro pola estrada e
cada vez se percibe o seu asubío máis e máis lonxe. Chegará o día en qué non o escoite nunca máis.

 Paula 
 Profe Historia 

Ilustración de
Lara Pousa

 



 
 

O PODER DA PROACTIVIDADE
 

   Permitídeme  unha chiscadela ao profesor e filósofo  Vaello Orts, referente permanente na miña
práctica docente, para falarvos do poder da PROACTIVIDADE.

   Queres ser máis feliz?  Mellor profe?  Mellor estudante?  Mellor nai/pai? Mellor persoa?
Vacinémonos contra o Virus R.E. ( reactividade externa). Esténdese ao longo e ancho deste planeta, 
 azoutando duramente o noso benestar psíquico. Fainos pensar no pasado( que xa non controlamos e
non ten solución),  nos  problemas que nos chegan dende fóra ( que  o “eu” non pode  manexar). Usemos
o Antídoto P.I. ( proactividade interna). Axuda a enfocar ao futuro, ao mañá,  ás posibles que si
dependen dun e dunha mesma e que podemos manexar ( ás veces con axuda)
“Non se que farei, pero fareino tranquilo” , di Vaello.

    Recuperemos a calma dende o momento presente, para loitar contra a queixa que nos asalta, atácanos
e intoxica con tanta frecuencia nesta sociedade do século XXI. 

   Familias, profesorado e alumnado, xuntemos esforzos para unha maior proactividade:   axudar a
reparar  e repararnos, axudar a restaurar e restaurarnos,  ante os múltiples desafíos que o día a día nos
expón

Sofía 
 Orientadora 

 

Ilustración de Ainhoa  Martínez
 



A Bioloxía, a miña paixón

   O que a Bioloxía aprendeume vai moito máis alá de entender por que cando me namoro
vexo o mundo máis brillante ou como o meu corpo recoñece que esa célula concreta é
miña.
   O que despois de todos estes anos segue ensinándome é que, para que un feito concreto
teña lugar, é preciso que moitas variables se axusten ao milímetro nun tempo e nun
espazo, que non depende só dunha delas; que hai poucas certezas nesta vida, xeralmente
só hai verdades altamente probables; que un suceso se pode enfocar desde moitísimas
perspectivas e que todas elas son, non só válidas, senón que son valiosas. Ensinoume que
a vida é sinérxica; o todo é sempre maior que a suma das súas partes por separado. 

   Por todo elo a Bioloxía cambiou a miña mirada cando contemplo unha paisaxe como un
anaco de mar, unha pedra nun camiño ou ... como se falan dúas persoas. Impagable.

   Namoreime da Bioloxía cando vin por primeira vez unha margarida pola lupa.
Descubrín que aquela flor tan banal era en realidade milleiros de flores convivindo na
beleza. Eu que arrincara tantos pétalos cos me quere, non me quere...

Bea
 Profe Bio

 

Ilustración de Lilibeth Sayuri
 



ALGUNHAS REFLEXIÓNS PÓSTUMAS
 

1. Deriva da cultura á xestión da cultura, á economía da cultura, á política cultural.
Redución a unha imaxe delgada, cosmopolita, conformista, ecuánime e reaccionaria. 

Custa recoñecela onde verdadeiramente sempre renace. Toujours.
 

2.A soedade: o círculo de lume.
 

3.Enfrontar o cotiá con densidade. Topar a linguaxe que o describa, que o percorra, que o cree, que o salve.
Topar as verbas acougantes mentres pasamos as simas de cada hora.

 
4.Todo canto non fomos nas vidas dos demais...

 
5.Ollos para o singular, para o único.

 
6.Dúas verbas de dor

coma disparos
na branca parede

onde escribo.
 

7.Unha vida enteira dándose instrucións, con notorio fracaso.
 

8.En campo aberto eres branco fácil para ti mesmo.
 

DOUS POEMAS ICONOCLASTAS
1.

Os días que se pasaron cautelosos
coma cans corriqueiros

que seguen a roda: 
días con amo.

 
2.

HONORABLES VIRTUDES
Practica as honorables virtudes,

que falen de ti como un bo romano;
pon a punto, no foro, a miúda oratoria

da amizade e do consolo
e o grande pundonor da patria.

Mais camiña con frecuencia polas longas vías que conducen ás afastadas provincias,
entre negociantes, putas, esmoleiros, ladróns e nigromantes.

Déixate arrincar o corazón.
 

Xoán 
 Profe Historia 

Ilustración de Lucinaide Fdz
 



                                      Por que nos debería gustar facer exames? 
  Queridos mozos, mozas e moces, pasástesvos o ano enteiro queixándovos dos exames e negociando reducións
coma se o IES Pino Manso fose un inmenso zoco marroquí do saber.
Cantas veces repetín este ano que, segundo Aristóteles, a felicidade consiste en exercitar a razón e alcanzar a
sabedoría polo que o lugar no que deberiades ser máis felices é aquí, no instituto.

  Cando un profe di "ata aquí" vós deberiades de dicir "ponnos máis", que o coñecemento é felicidade, cada
parágrafo que nos restas estás a quitarnos alegría de vivir. Pois non, dicídesme o contrario "cada parágrafo que
engades, engades martirio".

Estamos bos, xentiña...eu que quero que sexades felices ao método aristotélico e vós...

  Acordádesvos cando explicamos a Epicuro? O tío montouse unha comuna hippie cos seus amigos e adicábase a
filosofar todo o día.
Eu propoño iso para plan de verán. Deixade os vosos soños de praia ao carón dun amor con posta de sol incluída e
quedemos no Porriño a rexoubar sobre a historia das ideas.
Vou deixar un papel na entrada e xa vos ides apuntando.
Rosiña di que podemos ocupar o instituto e filosofar camiñando polo patio como os peripatéticos. Iso si, coidado
coas serpes.

  Bo, non sei se vos convencín pero, entón, pódovos recomendar algún libro para pasar o verán sen que iso
prexudique a dirección dos vosos planificados soños de posta de sol e amor sobre a area.

   Para aqueles que queiran descubrir como se produce a forxa dunha filósofa recomendo "Memorias dunha moza
formal" da filósofa francesa Simone de Beauvoir.
Se sodes máis de botarvos unhas risas e gústanvos os chistes filosóficos suxírovos "Platón e un ornitorrinco entran nun
bar" de Thomas Cathcart e Daniel Klein. 

                          Tamara Varela -Profe Filosofía-      

Gustaríame recomendarvos este libro de poesía: Home Body, escrito por Rupi Kaur
Natalia

Profe de Inglés



"Sinto unha emoción especial de poder contribuír, aínda sexa de xeito ínfimo, a este
número da revista OPino por dúas razóns. A primeira, porque esta revista é unha

pequena mostra do desbordante talento que ten o alumnado do IES Pino Manso, que fai
do noso centro un lugar onde coñecer a mentes marabillosas e espelidas que, estou

segura, refulxirán aló onde vaian. A segunda, porque me transportou máis dunha década
atrás no tempo, ao momento no que cumplín un dos meus primeiros grandes soños:

estudar Xornalismo nos corredores da Facultade de Ciencias da Comunicación de
Santiago de Compostela. 

 
Alí vivín cinco anos de crecemento persoal e intelectual que encheron a miña mochila con

experiencias irrepetibles, con clases maxistrais (tan deostadas e, con todo, alo menos
para min, as que fixeron retemblar os piares do meu pensamento crítico e cultivaron en
min o gusto pola excelencia e a narrativa) de docentes que eran máis que oradores/as e,

ás veces, deixaban ver as súas artes de ilusionistas, eruditos/as e maestras/os de
cerimonias. Tamén aprendín e perfeccionei habilidades, como a de saber escoitar os
silencios ou facer as preguntas que realmente importan nun mundo onde cada vez

parece haber menos tempo para as respostas (ou alo menos, as respostas honestas). 
 

Naquela época lin moito, nunca volvín a ler tanto, e de entre esas lecturas gustaríame
recomendarvos un libro cuxas páxinas xa avellentaron no meu andel: El periodismo es un
cuento, de Manuel Rivas. Esta lectura é un compendio de pezas xornalísticas escritas co
trazo dun escritor, como o é o autor de Que me queres, amor?, A lingua das bolboretas,

ou Un millón de vacas. En cada capítulo atoparedes exemplos cristalizados dun
xornalismo narrativo que de seguro vos resultará moi cercano e que é un deleite ler entre

interrupción e interrupción da vida cotiá.
 

Ademais, no seu prólogo titulado Educación sentimental de un periodista, Rivas confesa
que a súa carreira xornalística comezou precisamente na revista estudiantil do seu

instituto en Monelos (A Coruña). O primeiro número desa publicación foi censurado pola
dirección do centro argumentando que "Hai verdades que non se poden dicir", nun

contexto no que o país comezaba o seu tránsito da ditadura cara a democracia.
Imaxinades o que fixo Rivas?

 Bulide á páxina 20... Dedicado ao meu alumnado de 2º de Bacharelato 2022-23. Elixide
sempre o camiño da liberdade e da conciencia, especialmente agora que o mundo se abre

ante os vosos pés.
 

https://www.penguinlibros.com/es/literatura-contemporanea/6158-libro-el-periodismo-
es-un-cuento-9788420403656

 
Doris 

 Profe de Inglés 
 

https://www.penguinlibros.com/es/literatura-contemporanea/6158-libro-el-periodismo-es-un-cuento-9788420403656


Laura Barbosa 2ºBacB 

Ilustración de Barbara da Cunha

david hume

Para Hume a moralidade é un tipo de
experiencia diferente á experiencia lóxico-
matemática ou á experiencia meramente
empírica. As persoas poden calcular e
relacionar ideas na súa mente, como cando
facemos un problema matemático, e tamén
poden observar o seu arredor, como ao
estudar algo nun laboratorio de Ciencias
Naturais o cando sencillamente observamos
un fenómeno, pero a experiencia de sentirse
conmovido moralmente por un feito é unha
experiencia que non se pode deducir de
relaciones entre ideas ou de feitos 
 experimentados, ao contrario do que sucede
cando facemos matemáticas ou cando
sacamos os resultados dun análisis de
laboratorio. A aprobación ou o rechazo moral,
isto é, sentirnos ben ou mal ao valorar
moralmente un feito ou unha idea,  é
sencillamente unha experiencia de tipo
emocional que nos ocurre sin más.

     No seu libro "Investigación sobre los
principios de la moral", Hume chega á
conclusión de que o que nos move
moralmente é un "sentimento de simpatía"
básico co que nacemos como seres naturales e
sociais que somos. Esta simpatía espértase
ante aquilo que  é útil á sociedade. Considera
que un feito inmoral, como unha ofensa ou un
asesinato, é rechazado en virtud dunha
cualidade natural do ser humano que lle fai
tender a aquilo que é máis útil para a
pervivencia da sociedade e rechazar o que sexa
pernicioso. 



Fotografía
matemática

 

O departamento de Matemáticas organiza todos os anos un concurso de Fotografía Matemática
a nivel de centro. Para participar, o alumnado debe achegar unha fotografía con contido
matemático e un título relacionado con dito contido. 
Esta é unha pequena mostra dos traballos presentados este curso e
invitámosvos a que consultedes a web do centro para acceder ao resto e coñecer os traballos
premiados.

Premios curso 2022/2023

Los Ángulos Piratas
Daniela Fernández Sanmartín 1º ESO C

Unha cidade simétrica
 Tania Estévez Lorenzo 4º ESO B

Octógono imparable 
Raúl Pedreira Álvarez 1º ESO A Obtusángulo en el Panteón de Roma

 Iria Lago Núñez 2º ESO C

Departamento
 matemáticas



O Día das Letras Galegas é unha celebración
que ten lugar o 17 de Maio de cada ano para
homenaxear á s persoas que destacaron pola
súa contribución literaria á lingua galega.
Dende 1963, cada 17 de maio, a Real
Academia Galega dedica esta celebración a
unha personalidade diferente. Este ano,
2023, se fai unha conmemoración ao
escritor Francisco Fernández del Riego.

A data da celebración escolleuse para honrar
a publicación do primeiro exemplar da obra
Cantares Gallegos de Rosalía de Castro,
,publicado o 17 de Maio de 1863. Data que
marca o inicio do Rexurdimento, o
renacemento cultural galego.

Ata 2023, ano adicado a Francisco Fernández
del Riego, 63 autores (5 mulleres e 58 homes)
foron homenaxeados nas 61 edicións do Día
das Letras Galegas. O curioso é que en 1998,
en lugar de homenaxear unicamente a un
autor, o fixeron de xeito colectivo con tres
trobadores ligados á ría de Vigo (Johan de
Cangas, Meendinho e Martín Codax).

O primeiro ano que se celebrou o Día das
Letras Galegas foi o 1963,cando 100 anos máis
tarde da publicación de "Cantares Gallegos",
Rosalia de Castro foi homenaxeada    grazas a
edición crítica publicada por Fermín Bouza-
Brey. Esta festividade foi moi ben acollida,
por iso se seguiu celebrando ano tras ano,
chegando ata o actual.

Francisco Fernández del Riego naceu en
Vilanova de Lourenzá o 7 de xaneiro de 1913 e
faleceu en Vigo o 26 de novembro de 2010.Foi
un intelectual e activista político galego activo
dende os anos 30 realizando actividades a
favor da cultura galega até os seus últimos
días.É considerado unha das personalidades
máis destacadas de Galicia.

Escribiu durante a súa actividade con diversos
pseudónimos nos que cómpre destacar
Adrián Solovio, Adrián Soutelo ou Salvador
Lorenzana, S. L.

Francisco Fernández del Riego foi un dos
principais integrantes da editorial Galaxia e
director xunto con Ramón Piñeiro da revista
Grial nos primeiros cen números.Exerceu de
ensaísta e narrador dunha extensa obra
centrada na cultura e literatura galega.

Fernández del Riego pertenece a xeración do
grupo Nós e foi elixido como representante do
Día das letras Galegas 2023.Pertenceu a
diferentes organizacións socioculturais
galegas e foi galardonado con diferentes
premios (Pedrón de Ouro,Trasalba,Premio de
Creación Cultural… entre outros).En xaneiro
de 1995 fixo unha doazón da súa colección
bibliográfica,arquivos persoais e fondos
artísticos ao pobo de Vigo.Na súa dimisión da
presidencia da Real Academia Galega o 29 de
novembro de 2001 a Xunta concedeulle a
Medalla de Ouro de Galicia.



www.todostuslibros.com



EMOCIÓNS E
SENTIMENTOS

QUE SON AS EMOCIÓNS?
As emocións son reaccións fisiolóxicas do noso corpo ante cambios ou estímulos que aparecen no
noso medio e en nós mesmos.
As emocións axúdannos a aprender cousas novas ou a comprender aos demais. Un bo exemplo
disto sería o comportamento dunha persoa que grita cando ten medo ou o comportamento de
estudar con dilixencia un tema que lle apaixona. Son vitais para o ser humano xa que nos
permiten vivir adaptados e plenamente.

TIPOS DE EMOCIÓNS
1. Emocións primarias ou básicas
As emocións primarias tamén se coñecen como emocións básicas e son as emocións que
experimentamos en resposta a un estímulo. Son 5.

Tristeza

Medo

Ira

Noxo

Emocións secundarias
Grupo de emocións que seguen ás anteriores. Por exemplo, cando experimentamos a emoción
básica do medo, máis tarde podemos sentir as emocións secundarias de ameaza ou rabia. As
emocións secundarias son causadas por normas sociais e morais.

INTELIXENCIA EMOCIONAL
Este concepto axuda a conectar con outras persoas, a forxar relacións empáticas, a comunicarse
de forma eficaz, a resolver conflitos e a expresar os nosos sentimentos.
Cando falamos de intelixencia emocional (IE), entendemos a capacidade de comprender, usar e
xestionar as nosas propias emocións de xeito que reduzcan o estrés, axuden a comunicarse de
forma eficaz, a empatizar con outras persoas, a superar os desafíos e a diminuír os conflitos.

Luana Moreno  e Haizea Fdz 2º Bach B



Importancia de recoñecer os sentimentos
Aceptar, interpretar correctamente e saber xestionar os nosos sentimentos é o que nos fai ter
máis contacto coa nosa humanidade. Permítenos mellorar cada día como persoas e ser máis
conscientes do que pode prexudicar a nosa calidade de vida.
Ao recoñecer os nosos sentimentos, recoñecemos inmediatamente os dos outros. Ademais,
favorecemos o noso rendemento laboral porque sabemos darlle o lugar adecuado ás emocións
positivas ou negativas, protexemos a nosa saúde mental e mesmo física, xa que evitamos certas
molestias asociadas a evitar que os nosos sentimentos non os deixen fluír.

E que facer cando os sentimentos nos causan sufrimento emocional?
A maioría dos problemas de saúde emocional a longo prazo débense ao pensamento irracional. A
tendencia a sacar conclusións, especialmente negativas, sobre feitos, é moi común. Pero adoitan
ser crenzas irracionais como as ilóxicas, extremas e daniñas, que ás veces nos levan a un estado
de angustia.

Agora os sentimentos, calquera que sexa a súa natureza, pódense adestrar para ser calquera
cousa.

Que son os sentimentos e como nacen?
Un sentimento é o resultado de procesos mentais que ocorren inmediatamente despois de
experimentar unha emoción.
Cando o cerebro procesa a emoción, e a persoa descobre o estado de ánimo que provoca, o
sentimento prodúcese alí.
Por exemplo, se che acaban de dar a noticia de que estiveches no traballo que tanto agardabas, a
emoción inicial será a sorpresa, o choque. Aínda que é algo que querías con todas as túas forzas,
non sabías se o ías conseguir. O teu cerebro asimila esta sorpresa e, ao ser algo que levas
asociando dende hai tanto tempo con algo positivo, prodúcense sentimentos como euforia,
alegría, optimismo ou esperanza, entre outros.

Hai máis de 450 sentimentos.

Luana Moreno  e Haizea Fdz 2º Bach B



Durante un tempo intentei
desenvolver a actitude de  ser a
mellor versión de min mesma e,
faga o que faga, pretendo facelo
dentro do que é o meu dez. Creo
que é algo que  axudou á miña
autoestima e á percepción que
teño de min mesma. Cando boto a
vista atrás vexo que todo o fixen
esforzándome dalgunha maneira.
Levándoo ao ámbito do baile, é
algo que empecei a facer hai
pouco e, a partir de aí, notei un
cambio en como bailo, non
porque o faga mellor, senón
porque sinto que o fago de
maneira máis intencionada e
máis íntima.
O baile é unha das miñas paixóns,
desde hai anos, coa que
desconecto totalmente e conecto
comigo mesma, coas miñas
emocións, cos meus sentimentos,
coas miñas preocupacións….
 Gustaríame, nun futuro, chegar a
un punto no que sinta que
investiguei suficiente nel como
para transmitir a esencia do meu
baile a outras persoas; que sinta
que  transmito a miña esencia.
Esta imaxe creo que resume ben o
que é o baile para min. 

Imáxe de Rubén Silva e Blanca bailando na
graduación .

Blanca García Tosef 2ºBac

O MEU BAILE



Por Luana Moreno e Haizea Fernández 
2ºBach B

Pasatempos 

Por Sofía Macarena
1º Bach. B

Sofía Macarena
1º Bach. B



A redacción da revista, ao completo.

IES PINO MANSO 

Deseño de portada: Nicolle González sobre debuxo de Laura Freire.
Contraportada: Carlos Lago

Coa colaboración da Concellería de Educación 
 Concello do Porriño 


